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Tisdagen den 11 februari
Kl. 16.00

Förhandlingarna vid detta samman
träde leddes av herr andre vice tal
mannen.

§1
Justerades protokollet för den 31 

nästlidne januari.

§ 2
Föredrogs var efter annan och hän

visades till statsutskottet de å hordet 
vilande motionerna nr 1028—1040.

§ 3
Föredrogs, men bordlädes åter kon

stitutionsutskottets memorial nr 1—3, 
statsutskottets utlåtanden nr 1, 12 och 
14—18, bankoutskottets memorial och 
utlåtanden nr 1—4 samt första lagut
skottets utlåtande nr 1.

§ 4
Interpellation ang. relationen mellan hy
reskostnad och inkomst såsom villkor 
för rätt till omstationeringstraktamente.

Ordet lämnades på begäran till

Herr SÖRENSON (s), som yttrade:
Herr talman! Enligt statens avlönings- 

reglemente (AST, 2 kap. 7 § 2 mom.) 
äger statstjänsteman, som omstatione- 
ras exempelvis på grund av den nu ak
tuella strukturrationaliseringen, utfå 
s. k. omstationeringstraktamente. Förut
sättningarna härför anges även i AST, 
35 §.

Till de villkor som därvid anges hör 
att traktamentet skall åtnjutas »tills möj
lighet föreligger att få en med hänsyn 
till avståndet till arbetsplatsen och and

ra förhållanden godtagbar bostad». 
Från dag då godtagbar bostad erhålles 
upphör omstationeringstraktamente att 
utgå. Eljest utgår traktamentet i prin
cip under första omstationeringsåret 
utan särskild prövning. Med hänsyn till 
den pågående strukturomställningen 
har denna bestämmelse varit till god 
nytta för personal, som eljest till övriga 
sociala och psykologiska olägenheter i 
samband med omflyttning också skulle 
drabbats av betydande ekonomiska svå
righeter. Situationen på bostadsmark
naden under större delen av efterkrigs
tiden har varit sådan, att betydande 
väntetider uppstått i bostadsköer för 
dem som av olika skäl tvingats flytta 
till större tätorter.

Under 1968 kom emellertid av olika 
skäl visst överskott av större och dyra
re lägenheter i nyproduktion att uppstå 
på ett fåtal större orter i landet. Ensi
digt och med frångående av bostadssty- 
relsens tidigare rekommendation angå
ende skälig s. k. maximal hyresprocent 
utsatt till 20 enheter har nu statens av- 
talsverk rekommenderat berörda verks- 
myndigheter att höja den maximala liy- 
resprocenten till talet 25. Med maxi
mal hyresprocent avses relationen hy
reskostnad—inkomst. Genom denna höj
ning av hyresprocenten har i ett flertal 
fall omstationerade lägre statstjänste
män ställts inför ett orimligt val. Vägran 
att godta bostaden därest den ej med
för högre hyresprocent än 25 medför 
förlust av omstationeringstraktamen- 
tet, godtagande av den medför en med 
hänsyn till inkomsten i den lägre stats- 
tjänstemannaintervallen ofta svårbe
mästrad ekonomisk situation.

Jämförd med den tillämpade hyres-
1*—-Andra kammarens protokoll 1969. Nr 6
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sättningen inom statens tjänstebostads- 
marknad, reglerad genom rekommen
dationer i statens personalbostadsdele- 
gations (SPD) cirkulär A: 1, samt rätten 
enligt AMS cirkulär A: 1 att utfå s. k. 
bortavistelsebidrag i samband med flytt
ning från en ort till en annan genom 
strukturomställningen, ter sig den av 
SAY nu tillämpade ordningen obillig 
och i sina verkningar orationell även 
gentemot de statliga företag som tvingas 
tillämpa den, eftersom den motverkar 
dessa företags strukturomställning.

Genom den i SPD cirkulär A: 1 nor
merade hyressättningen reglerad efter 
riksdagens beslut av den 17 maj 1961 
(prop. 1961:136, SU 100, rskr. 268) har 
för tjänstebostadsmarknaden inom sta
tens område följts bostadsstyrelsens re
kommendation om en maximal hyres- 
procent uppgående till 20 enheter be
räknad på tredje löneklassen i berörda 
befattningar inom lönegraderna Al—10; 
19 procent inom All—17; 18 procent 
inom A18—22; 16 procent inom A23— 
25 och 15 procent inom A26—Bl och 
uppåt. Även om här följes den egendom
liga regeln att hyresprocenten sättes ge
nerösare gentemot den ekonomiskt bär- 
kraftigares överskrides dock inte bo
stadsstyrelsens rekommendation för de 
lägsta lönegradsplaceringarna. Inte hel
ler ställer av AMS tillämpade regler för 
erhållande av s. k. bortavistelsebidrag 
de av SAV nu rekommenderade villko
ren.

Jämförd slutligen även med den i ra- 
dio-TV och press (DN 20.12.68; 18.1.69 
och 21.1.69 samt AB 19.12.68) uppmärk
sammade läkarvärvningen i Danmark 
till bl. a. Västerbottens läns landsting, 
varvid förutom god lönesättning utlova
des starkt subventionerade tjänstebostä
der, ter sig SAV:s höjning av den maxi
mala hyresprocenten såsom direkt klass
mässig med diskriminering av de lägre 
inkomsttagarna, eftersom verkningarna 
främst kommer att drabba dem.

Lösningen av ärendet kan åstadkom

mas antingen genom att direktiv ges 
till SAV att ompröva och sänka nu till- 
lämpade hyresprocent som villkor för 
rätt till omstationeringstraktamente el
ler genom att anvisning ges till de av
talsslutande parterna att träffa överens
kommelse om sådan maximal hyrespro
cent, som kan accepteras av parterna 
ömsesidigt. Utgångspunkten för en så
dan diskussion bör då vara bostadssty
relsens 20-procentregel.

Med hänsyn till vad jag anfört hem
ställer jag om kammarens tillstånd att 
till statsrådet och chefen för civilde
partementet få framställa följande fråga:

Är civilministern beredd att medver
ka till en återgång till den av bostads- 
styrelsen rekommenderade maximala 
hyresprocenten, antingen så som jag 
anvisat eller på annat sätt?

Denna anhållan bordlädes.

§ 5
Interpellation ang. åtgärder för att för
bättra tryggheten för deltagare i säll- 

skapsresor till utlandet.
Ordet lämnades på begäran till

Herr MUNDEBO (fp), som yttrade:
Herr talman! Varje år anordnas ett 

mycket stort antal sällskapsresor till ut
landet. De flesta av dessa resor funge
rar bra. Då och då förekommer emel
lertid resebyråkrascher, och det in
träffar att resor blir inställda eller av
brutna, kritik riktas mot resorna, ho
tellen etc., och många resenärer drab
bas mer eller mindre hårt av att rese
byråer inte fullföljer sina förpliktelser.

Sällskapsreseutredningen konstatera
de också 1966 (SOU 1966:25) att — 
även om inga allvarligare anmärkning
ar kunde riktas mot större delen av re
sorna — det förekommer sällskapsresor 
vid vilka resenärerna blir lidande till 
följd av allvarliga fel och brister i ar
rangemangen.
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Det torde redan nu kunna konstate
ras att 1967 års lag om ställande av sä
kerhet vid sällskapsresor till utlandet 
har varit av värde. Det måste dock sam
tidigt konstateras att lagen i vissa av
seenden är ofullständig.

Enligt lagen skall den som anordnar 
sällskapsresa ställa säkerhet i form av 
betalningsutfästelse med ett belopp som 
bestäms med hänsyn till reseverksam- 
hetens art och omfattning. Denna sä
kerhet får tas i anspråk för återbetal
ning av medel vilka erlagts för säll
skapsresa som blir inställd. I fråga om 
sällskapsresa, som påbörjats men icke 
slutförts, får säkerhet tas i anspråk en
dast för resenärernas uppehälle i utlan
det och för deras återresa. En särskild 
nämnd, resegarantinämnden, prövar 
ärenden rörande ianspråktagande av sä
kerhet.

Nuvarande lag ger sålunda resenärer
na god trygghet i fråga om resor som 
blir inställda, medan tryggheten är ofull
ständig i fråga om resor som påbörjats 
men icke slutförts. Det finns för när
varande inga möjligheter att få kom
pensation för förkortad utomlandsvis- 
telse, något som starkt reducerar den 
nuvarande lagens betydelse.

Allt flera människor deltar i säll
skapsresor av lång varaktighet. De för
skottsvis betalade avgifterna för resor
na kan i sådana fall vara av betydande 
storlek. Resor av sjukvårdskaraktär — 
också de ofta av lång varaktighet och 
kanske gjorda med utnyttjande av en 
stor del av den resandes ekonomiska 
tillgångar — blir allt vanligare. Om ett 
resebyråföretag går i konkurs då utom- 
landsvistelsen just påbörjats kan förlus
terna för den enskilde bli betydande, 
kanske flera tusental kronor.

De nuvarande reglerna kan också 
medföra konsekvenser som för den en
skilde måste te sig svårfattbara. Om en 
resebyrå går i konkurs innan en grupp 
hinner lämna Arlanda, kan avgiften för 
hela resan återbetalas. Om gruppen

däremot hinner lämna landet och kon
kursen blir känd exempelvis i samband 
med mellanlandning i Kastrup, kan en
dast återresan återbetalas.

Tryggheten för resenärerna är sålun
da ofullständig. Olika vägar att för
bättra resenärernas trygghet bör prö
vas. En möjlighet är att vidga lagens 
omfattning så att säkerhet kan få tas 
i anspråk även för kompensation för 
förkortad utomlandsvistelse. Detta kan 
ske genom viss ändring av nuvarande 
lag. En annan väg är någon form av 
obligatorisk försäkring vid sällskapsre
sor, ett alternativ som bl. a. berördes i 
några remissyttranden över sällskaps- 
reseutredningens betänkande.

Med stöd av det anförda hemställer 
jag om kammarens tillstånd att till stats
rådet och chefen för handelsdeparte
mentet få ställa följande fråga:

Vilka åtgärder avser regeringen att 
vidta för att förbättra tryggheten för 
resenärer som deltar i sällskapsresor till 
utlandet?

Denna anhållan bordlädes.

§ 6
Anmäldes följande motioner:
i anledning av Kungl. Maj:ts propo

sition nr 5, med förslag till lag om te
lefonavlyssning vid förundersökning 
angående grovt narkotikabrott m. m., 
motionerna:

nr 1041, av herr Bergman in. fl., och
nr 1042, av herr förste vice talman

nen von Friesen;
i anledning av Kungl. Maj:ts propo

sition nr 11, angående anslag till teck
ning av aktier i AB Gullhögens Bruk, 
motionerna:

nr 1043, av herr Antby m. fl.,
nr 1044, av herr IJenningsson m. fl., 

och
nr 1045, av herr Magnusson i Borås 

in. fl.;
i anledning av Kungl. Maj :ts propo

sition nr 12, med förslag till lag om
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ändring i lagen den 20 mars 1964 (nr 
163) om införande av brottsbalken, mo
tionen nr 1046, av herr Dockered; samt 

i anledning av Kungl. Maj:ts propo
sition nr 13, med förslag till lag om 
ändring i narkotikastrafflagen den 8 
mars 1968 (nr 64), m. m., motionerna: 

nr 1047, av herr Hedlund m. fl., och 
nr 1048, av herr Holmberg in. fl..

Dessa motioner bordlädes.

§ 7
Meddelande om enkla frågor

Meddelades, att herr talmannen till
ställts två enkla frågor, nämligen av:

fru Jonäng (ep), till herr statsrådet 
och chefen för försvarsdepartementet 
angående fördelningen av ansvaret mel
lan manlig och kvinnlig personal inom 
försvaret, samt

herr Eriksson i Arvika (fp), till herr 
statsrådet och chefen för inrikesdepar
tementet angående företagen minskning 
av beredskapsarbeten.

§ 8
Justerades protokollsutdrag.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 16.04.

In fidem
Sune K. Johansson

Onsdagen den 12 februari
Kl. 10.00

§ 1
Justerades protokollet för den 4 inne

varande februari.

§ 2
I enlighet med kammarens därom vid 

sammanträde den 5 innevarande feb
ruari på förmiddagen fattade beslut fö
retogs val av en ledamot i talmanskon
ferensen; och blev därtill utsedd

herr Martinsson (s)
med 147 röster.

§ 3
Svar på interpellation ang. statliga bi

drag för restaurering av kyrkor
Ordet lämnades på begäran till

Chefen för utbildningsdepartementet, 
herr statsrådet PALME, som yttrade:

Herr talman! Herr Börjesson i Falkö
ping har frågat mig om jag är beredd 
att medverka till att små församlingar 
med stora ekonomiska svårigheter er
håller bidrag ur kyrkofonden eller på 
annat sätt för att restaurera och vid
makthålla sina kyrkor.

Till en början vill jag framhålla att en 
viss lättnad i de små församlingarnas 
ekonomiska villkor har inträtt genom 
det skatteutjämningssystem som trädde 
i kraft den 1 januari 1966. Vidare vill 
jag peka på församlingarnas möjlighe
ter att gå samman och bilda kyrkliga 
samfälligheter med större ekonomisk 
bärkraft.

Interpellanten har ifrågasatt om inte 
små församlingar bör kunna få bidrag 
ur kyrkofonden eller på annat sätt. När
mast bör väl i så fall kyrkofondsmedel 
komma i fråga. Kyrkofondens huvudsak
liga uppgift är att fungera som en ut
jämningsfond för pastoraten såvitt gäl-
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Svar på interpellation ang. statliga bidrag för restaurering av kyrkor

ler deras kostnader för avlöning av 
präster och kyrkomusiker. Fonden an
vänds dock för flera andra ändamål, 
bl. a. av rikskyrklig karaktär. Frågan 
om användning av kyrkofondsmedel till 
nya ändamål har vid flera tillfällen ak
tualiserats. En utvidgad användning av 
kyrkofonden i olika hänseenden bör 
emellertid enligt min mening inte över
vägas, så länge det är osäkert hur för
hållandet mellan svenska kyrkan och 
staten kommer att gestaltas i framtiden. 
Hur man över huvud skall förfara med 
kyrkofonden är ju i hög grad beroende 
på vilken ställning som tas i denna frå
ga.

Vidare anförde:

Herr BÖRJESSON i Falköping (ep):
Herr talman! Jag ber att till utbild

ningsminister Palme få rikta ett tack för 
svaret på min interpellation. Jag bekla
gar att svaret inte var så positivt som 
jag väntat, eftersom jag är medveten om 
att frågan om de små församlingarnas 
möjligheter att restaurera sina kyrkor 
är ytterst små och i många fall helt obe
fintliga av ekonomiska skäl.

Av statsrådets svar framgår att man 
på regeringshåll saknar intresse för att 
pröva möjligheten att med något slag 
av bidrag se till att dessa församlingar 
kunde få behålla sina kyrkor i sådant 
skick att de inte förfaller. Statsrådet 
hänvisar till det skatteutjämningsbidrag 
som trädde i kraft 1966. Detta bidrag 
kan självfallet endast i viss utsträck
ning påverka församlingarnas ekonomi 
och kan knappast göra det i den om
fattning att utrymme ges för de ända
mål jag här aktualiserat. Vidare erinrar 
statsrådet om möjligheterna att sam
manslå församlingar där avfolkningen 
motiverar sådan åtgärd. Utvecklingen 
leder utan tvivel till allt fler samman
slagningar, men en sammanslagning be
höver i och för sig inte vara ett motiv 
för att man i samma takt låter kyrkor 
och andra institutionella byggnader gå

sitt förfall till mötes. Kyrkorna repre
senterar i många fall ett stort kulturellt 
värde för bygden och dess invånare -— 
även om det kan vara fråga om ett 
mindre antal människor. Vi vet dock att 
det alltid kommer att bo människor även 
i avfolkningsbygder, och statsmakterna 
har sina skyldigheter också mot dessa. 
Regeringen har på senare tid visat ett 
större intresse än tidigare för att göra 
insatser i våra glesbygder, vilket jag no
terar med tillfredsställelse. Men statsrå
det Palme verkar ointresserad för de 
små församlingarnas problem, vilket 
framgår av svaret på min interpella
tion, och jag finner detta beklagligt.

Chefen för utbildningsdepartementet, 
herr statsrådet PALME:

Herr talman! Om församlingar bildar 
samfälligheter, sker detta för att skaffa 
större ekonomisk styrka för att t. ex. 
kunna reparera kyrkobyggnader eller 
för att kunna utföra restaureringar. 
Men jag tror att herr Börjesson i Fal
köping har missat det väsentliga i mitt 
svar när han talar om bristande intres
se. Här kan man genomföra en ändring 
av bestämmelserna rörande använd
ningen av kyrkofonden, men en sådan 
ändring skulle jag i detta fall närmast 
tolka som bristande respekt för kyrkan.

När vi befinner oss mitt uppe i ett 
intensivt utvecklingsarbete beträffande 
det framtida förhållandet mellan staten 
och kyrkan skall staten så långt som 
det över huvud taget är möjligt undvika 
att nu använda sin lagstiftningsmakt 
för att förändra kyrkliga förvaltnings- 
regler. Vi vet inte hurudant läget kom
mer att vara om ett par år, och vi vill 
inte binda en framtida utveckling.

Herr BÖRJESSON i Falköping (ep):
Herr talman! Min antydan om att 

statsrådet Palme inte tycktes ha något 
större intresse för de små församlingar
na grundade jag just på det svar han 
lämnade på min interpellation.

Vad som givit mig anledning till den-
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Svar på interpellation ang. statliga bidrag för restaurering av kyrkor

na interpellation är de stora ekonomiska 
svårigheter som de olika församlingar
na — speciellt i våra glesbygder — har 
när det gäller att restaurera sin kyrkor. 
Jag tänker på en församling i Skara
borgs län, Sveneby församling, som är 
en av de minsta med egen kyrka; den 
har 62 invånare. Församlingens kyrka 
är till största delen byggd på 1600-ta- 
let, den rymmer 150 platser och den 
har värdefulla inventarier. Bland annat 
finns två medeltida triumfkrucifix, av 
vilka det ena är unikt för Norden. Kyr
kan bör enligt såväl de lokala kyrko- 
inyndigheterna som riksantikvarieämbe
tet restaureras, eftersom den börjar ho
tas av förfall. Kostnaderna är prelimi
närt uppskattade till cirka 200 000 kro
nor, ett belopp som församlingen själv 
inte har några möjligheter att åstadkom
ma. Av den behövliga summan torde 
församlingen kunna bidra med 50 000 
kronor; resten måste anskaffas på an
nan väg.

Ett annat exempel är Långlöts försam
ling på Öland, som också har en kyrka 
som är i synnerligen stort behov av re
parationer. Församlingen har 250 invå
nare, och kyrkans restaurering beräk
nas kosta cirka >/4 miljon kronor.

Herr talman! Jag skulle kunna ta fram 
många fler exempel på små församling
ar som brottas med stora svårigheter på 
grund av kostnadskrävande restaure
ringar av sina kyrkor. Jag är medveten 
om att det inte är så enkelt att lösa det
ta problem, men jag har sett en möjlig
het däri att man i synnerligen trängan
de fall borde kunna ta medel ur kyrko
fonden. Visserligen arbetar en utredning 
med frågan, men den har hållit på i 
över 12 år — om jag inte är alldeles fel 
underrättad — och man har inga garan
tier för att den kommer att lägga fram 
förslag inom det närmaste året. Därför 
finner jag det angeläget att man i sär
skilt ömmande fall trots detta vidtar åt
gärder. Om möjligt bör man ta pengar 
ur kyrkofonden; det borde inte vara 
alldeles uteslutet.

Chefen för utbildningsdepartementet, 
herr statsrådet PALME:

Herr talman! Dessa kyrkors läge är 
förvisso svårt och behjärtansvärt. Jag 
konstaterar emellertid att vad herr Bör
jesson i Falköping föreslår skulle förut
sätta en ändring av kyrkofondslagen, 
vilken finge föregås av en utredning 
om kyrkofondens framtida användning. 
Detta skulle vara att direkt ingripa i det 
utredningsarbete som sedan ett år på
går beträffande förhållandet mellan kyr
ka och stat. Jag måste därför konstatera 
att herr Börjesson i Falköping i sak in
te har något annat förslag än vad jag 
har.

Herr BÖRJESSON i Falköping (ep):
Herr talman! Om jag inte är fel un

derrättad har denna fråga varit föremål 
för kyrkomötets prövning. Såvida mitt 
minne inte sviker mig skrev kyrkomö
tet så sent som 1963 till Kungl. Maj:t 
och begärde en utredning angående kyr
kofondens användning.

Chefen för utbildningsdepartementet, 
herr statsrådet PALME:

Herr talman! Herr Börjesson i Falkö
ping minns helt korrekt. Skälet till att 
vi inte gjort en utredning om kyrkofon
dens framtida ställning är att vi inte 
vet om vi över huvud taget kommer att 
ha en statskyrka i framtiden. Så länge 
vi inte har klart för oss hur förhållan
dena kommer att regleras vill vi inte ta 
initiativ till ändringar av reglerna om 
kyrkofondens användning. Om kyrkan 
skiljs från staten skall kyrkan själv 
bestämma hur pengarna skall användas.

Det är denna enkla principfråga som 
jag, tydligen utan större framgång, för
sökt förklara för herr Börjesson i Fal
köping.

Herr BÖRJESSON i Falköping (ep):
Herr talman! Jag beklagar att statsrå

det Palme har svårt att övertyga mig. 
Det faktum, att kyrkorna, speciellt i 
avfolkningsbygderna, håller på att för
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falla, gör emellertid att jag finner det 
nödvändigt att vi inte dröjer alltför 
länge med att vidta åtgärder för att hjäl
pa dessa små församlingar. Jag har pe
kat på en möjlighet att göra det. Jag är 
medveten om att frågan inte är så en
kel, men om man inte vill tillgripa kyr- 
kofondsmedel kanske det finns andra 
möjligheter att hjälpa församlingarna. 
Man skulle kanske kunna ge ökat stöd 
via den kommunala skatteutjämningen 
eller på något annat sätt. Jag kan inte 
här presentera några direkta konkreta 
förslag, och det har inte heller varit 
min mening.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 4
Föredrogs var för sig följande å bor

det vilande motioner; och hänvisades 
därvid

till lagutskott motionerna nr 1041 och 
1042; samt

till statsutskottet motionen nr 1043.
Vid föredragning av den å bordet vi

lande motionen nr 1044, i anledning av 
Kungl. Maj:ts proposition nr 11, angå
ende anslag till teckning av aktier i 
AB Gullhögens Bruk, hänvisades motio
nen, såvitt avsåg utredning rörande 
byggnadsmaterialbranschen, till banko
utskottet och i övrigt till statsutskottet.

Slutligen föredrogs var för sig föl
jande å bordet vilande motioner; och 
hänvisades därvid

till statsutskottet motionen nr 1045; 
samt

till lagutskott motionerna nr 1046— 
1048.

§ 5
Föredrogs var för sig följande, vid 

kammarens nästföregående sammanträ
de gjorda men då bordlagda interpella- 
tionsframställningar, nämligen av:

herr Sörenson (s), till herr statsrådet 
och chefen för civildepartementet an
gående relationen mellan hyreskostnad

och inkomst såsom villkor för rätt till 
omstationeringstraktamente, samt

herr Mundebo (fp), till herr statsrå
det och chefen för handelsdepartemen
tet angående åtgärder för att förbättra 
tryggheten för deltagare i sällskapsre- 
sor till utlandet.

Kammaren biföll dessa framställning
ar.

§ 6
Ändringar i grundlagarna, innebärande

övergång till enkammarriksdag m. m.

Föredrogs konstitutionsutskottets me
morial nr 1, med uppgift på vilande 
förslag till ändringar i grundlagarna, 
innebärande övergång till enkammar
riksdag m. m.

Konstitutionsutskottet hade för riks
dagens slutliga ställningstagande an
mält det vid 1968 års riksdag som vi
lande antagna förslaget till ändringar 
i regeringsformen och riksdagsord
ningen, innebärande övergång till en
kammarriksdag m. m.

Utskottets anmälan föredrogs; och 
anförde därvid:

Herr WACHTMEISTER (m):
Herr talman! Den ordning, som be

träffande ett vilande förslag till grund
lagsändring säger, att ett sådant förslag 
bara kan antingen förkastas eller oför
ändrat antas, är åtminstone för oss som 
är nyvalda och som inte varit med i 
första omgången inte särdeles tillfreds
ställande. Yi tvingas nu att ta ställning 
till ett lagförslag, med vars tillkomst 
vi intet haft att skaffa. Vi har inga möj
ligheter att yrka på ändringar i enskil
da avsnitt, utan måste ta allt eller in
tet. Under sådana förhållanden ligger 
det nära till hands att man låter en del 
detaljer av kanske mindre tilltalande 
slag slinka igenom oemotsagda.

Kompromisser är ingenting ovanligt 
här i huset; kompromisser måste vi gö
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ra, om vi över huvud taget skall komma 
någonstans. Det kan dock finnas para
grafer av sådan innebörd, att man helt 
enkelt inte kan acceptera dem. En så
dan paragraf är för mig den föreslagna 
§ 16 mom. 3 riksdagsordningen, d. v. s. 
lagrummet om 4-procentspärren. Den 
spärren är ett led i en utveckling som 
hotar att föra vår svenska demokrati 
över i ett slags totalitarism, där vi lå
ser fast dagens partiväsende vid etable
rade partier, utanför vilka ingen salig
het finns.

Vi har i dag dragit upp en gräns mel
lan socialism och borgerlighet. I vissa 
frågor är den gränsen mycket klart 
markerad. I andra frågor är den där
emot så vag, att man frågar sig om 
gränsen över huvud taget bör gå där. 
För några år sedan var Jarl Hjalmarson 
inne på dessa tankegångar, då han var
nade för de »teknokratiska översåtar- 
na». Vi behöver inte gå så värst långt 
utanför riksdagshusets väggar för att 
finna hur teknokraterna tvärs över alla 
politiska partigränser — och sannolikt 
mot det överväldigande flertalet med
borgare — gjort vår huvudstad till en 
enda otrivsam lekplats för traditions- 
fientliga stadsplanerare och arkitekter.

I Svenska Dagbladet kunde vi i går 
läsa hur man till år 2000 förutsåg ett 
allt behärskande akademikerparti. Par
tiväsendet i 1960-talets skick är, med 
andra ord, inte det tusenåriga riket — 
det är inte ens det hundraåriga. Men nu 
gör vi ändå ett försök att djupfrysa det. 
Partigränserna kan inom en ganska nä
ra framtid komma att bli helt andra än 
de vi i dag har.

Fn sådan gradvis omläggning av skil
jelinjerna inom vår politik skall vi åt
minstone inte försvåra, men det är just 
vad vi gör nu. 4-procentspärren är ett 
led i processen att djupfrysa dagens lä
ge. Dagens läge är annars så pass väl 
garderat, att det borde vara onödigt 
med även denna åtgärd.

Ett annat led i strävandena att låsa 
fast läget är nämligen de etablerade

partiernas priviligierade ställning när 
det gäller valdebatterna i radio och TV 
—• där de s. k. småpartierna kanske får 
vara med någon enstaka gång på ett 
hörn —• som t. ex. KDS fick vara i förra 
årets valdebatt — medan andra inte får 
vara med alls.

Ytterligare ett utslag av vår välutveck
lade förmåga att gynna oss själva är par
tistödet via riksstaten, där vi bara går 
efter antalet riksdagsmandat.

Man har motiverat partispärren med 
att en mängd småpartier skulle hota 
parlamentarismen, och man har som 
exempel härpå nämnt den tyska Wei- 
marrepubliken. Alla skall veta att det 
exemplet är avskräckande. Men en 
grundregel i vår svenska uppfattning 
av begreppet demokrati är väl, att alla 
åsikter skall ha rätt att göra sig hörda 
i konkurrens på lika villkor, att alla 
åsiktsriktningar skall ha rätt att dela 
på mandaten, vare sig det gäller val
kretsmandat eller riksmandat. Om man 
måste upphäva demokratin för att hål
la liv i parlamentarismen, ja då är par
lamentarismen inte mycket värd och då 
ifrågasätter jag om man skall göra så 
stora ansträngningar för att vidmakthål
la den.

Att med konstlade medel försöka stop
pa misshagliga åsikter är att angripa 
symtomen i stället för det ondas or
sak. Om inte det fria samhället med eg
na medel kan förhindra småpartierna, 
då måste väl felet ligga hos oss som till
hör de stora partierna. Om vi nu skulle 
hamna i ett sådant läge som Weimarre- 
publiken, så har väljarna misströstat om 
vår vilja och vår förmåga att lösa sam
hällsproblemen, och de söker sig då 
andra vägar. Det är där sjukdomen i så 
fall ligger, inte i småpartierna som så
dana. Ju fler småpartier som bildas, 
desto uttryckligare underbetyg utgör 
det för vår förmåga att sköta politiken.

En demokrati som bygger upp lagli
ga skyddsvallar mot varje inbrytning 
av nykomlingar är en totalitär demo
krati. Man försvarar 4-procentregeln
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med att demokratin skall ha rätt till 
självförsvar. Och ingen vill väl förneka 
den rätten, inte ens om den i ett akut 
utrikespolitiskt läge skulle ta sig ut
tryck i ett förbud mot samhällsomstör- 
tande partier. Men om demokratin un
der ordinära förhållanden anser sig 
tvingad att inskränka både friheten och 
väljarnas rätt att bestämma exempel
vis hur många partier de vill ha, då har 
vi förväxlat självförsvar med självmord.
En fråga som rör själva grundtanken 
i hela vårt statsskick får inte lösas bara 
med hänsyn till ett visst partipolitiskt 
behov.

Herr talman! Jag måste erkänna att 
jag har befunnit mig i svår samvets
nöd. Det parti jag tillhör har — låt va
ra utan entusiasm — accepterat före
liggande kompromiss. Skall jag lojalt an
sluta mig till partiets förra året fattade 
beslut? Eller skall jag, sedan jag nu 
framfört mina tankar, låta bli att ställa 
till vidare besvär och lägga ned min 
röst? Eller skall jag yrka avslag? Jag 
har kommit till det resultatet att jag in
te är bunden av fjolårets beslut, efter
som jag då inte tillhörde riksdagen. 
Vidare är det min uppfattning att jag 
sitter här i kammaren för att delta i be
slut i den ena eller andra riktningen och 
därför inte kan avstå från att rösta. 
Grundlagsförslaget har obestridligen 
många förtjänster, övervägande förtjäns
ter, men eftersom 4-procentspärren är 
ett uttryck för demokratins tendenser 
att döda demokratin nödgas jag, herr 
talman, i enlighet med spelets regler nu 
yrka avslag på förslaget i dess helhet.

Herr LARSSON i Luttra (ep):
Herr talman! Då författningsfrågan 

behandlades vid fjolårets riksdag kon
staterade jag i en reservation att den ut
formning förslaget fått led av så allvar
liga brister att jag inte kunde biträda 
förslaget. Jag har fortfarande den upp
fattningen att det inte uppfyller de krav 
som bör ställas på en reform av våra 
grundlagar. De närmare motiven för 
2* —■ Andra kammarens protokoll 1969. Nr 6

min ståndpunkt utvecklade jag i fjol
årets debatt, som jag ber att få hänvisa 
till. Nu är det inte möjligt att ändra 
detaljer i förslaget, och jag hemställer 
därför att det vilande grundlagsförsla
get måtte förkastas såvitt gäller konsti
tutionsutskottets memorial nr 1.

I detta anförande instämde herr Doc- 
kered (ep).

Fru RYDING (vpk):
Herr talman! Redan under förra årets 

debatt här i kammaren i maj månad 
om den partiella författningsreformen 
hade vi från vårt partis sida tillfälle 
framföra våra synpunkter på den nu 
diskuterade spärregeln, som vi slutgil
tigt skall fatta beslut om i dag. Vi ifrå
gasatte redan då det berättigade i att 
över huvud taget ha någon spärr. Vi häv
dade att man överdriver faran för nya 
småpartier och det negativa som skulle 
ligga i att olika smärre opinioner skulle 
få bli representerade i riksdagen. Det 
måste vara ett naturligt demokratiskt 
önskemål att varje mera betydande me
ningsyttring i form av ett parti får kom
ma till tals i riksdagen om det finns 
underlag härför, utan spärrar. Vi påpe
kade redan i fjol — och det framhölls 
också från annat håll här i kammaren 
— det oformliga i att ett parti, som upp
når låt oss säga 170 000 röster, inte 
skulle få någon representant i riksda
gen, under det att ett parti som uppnår 
175 000 röster skulle få 14 platser — 
detta givetvis förutsatt att gränsen för 
fyra procent låge just mellan dessa siff
ror.

Vi anser det vara en riktig princip att 
varje röst skall ha lika värde. I konse
kvens härmed borde alla spärrar avskaf
fas. Vid omröstningen förra året stödde 
vi också den reservation som hade det 
lägsta procenttalet för spärren.

Jag vill härmed, herr talman, ha de
klarerat, att denna synpunkt, som vi 
förde fram under frågans behandling 
i maj månad förra året, är giltig också
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i dag för vårt partis vidkommande. Ut
gången av höstens val har icke ändrat 
vår uppfattning.

Herr WAHLUND (ep):
Herr talman! Jag befinner mig i en 

rätt egendomlig situation. Mitt bedö
mande av det föreliggande vilande för
slaget överensstämmer mycket långt 
med den mening som herr Larsson i 
Luttra tillkännagav, men jag skall ställa 
rakt motsatt yrkande, nämligen om bi
fall till det vilande grundlagsförslaget. 
Jag gör det därför att jag förra året gick 
med på en kompromiss. Har man gjort 
det, anser jag att man skall stå kvar 
vid sitt ställningstagande.

Det är egentligen allt vad jag behö
ver säga med anledning av det anföran
de herr Larsson i Luttra höll. Jag tycker 
inte det är behövligt att här avge någon 
allmän deklaration, eftersom vi hade 
tillfälle förra året att från olika håll re
dovisa våra åsikter om den fråga som 
här föreligger.

Jag kan mycket väl förstå herr 
Wachtmeister. Han var inte med förra 
året, och han anser sig därför fri att 
ställa vilket yrkande han vill. När jag 
hörde hans anförande väntade jag mig 
att han bara skulle deklarera sin stånd
punkt och låta det stanna vid detta, men 
det gjorde han ju inte.

Nu tror jag att det inte är alldeles ur 
vägen att tala om spärren i valsystemet 
också i dag. Herr Wachtmeister gick för
vånande långt när han frågade, varför 
vi skall ha parlamentarism, om parla
mentarismen är så dålig att den behö
ver sådana spärrar — jag hoppas att 
mitt referat är riktigt.

Ja, det är nu en gång så — det har 
sagts från alla håll under tidigare dis
kussioner här i kammaren och annor
städes — att vi nödvändigtvis behöver 
en spärr i valsystemet för att mota upp
komsten av småpartier. Herr Wacht
meister åberopade erfarenheter från ut
landet och nämnde Weimarrepubliken. 
Jag skulle kunna tillägga Frankrike fö

re de Gaulle och anföra ytterligare 
exempel på samma sak.

Vi måste ha en spärr i valsystemet 
som gör det litet svårare för småpartier 
att få mandat. Vi hade det i vårt gamla 
valsystem, som ju ligger till grund ock
så för det nuvarande. Där var första di- 
visorn 1,4. I det parti jag företräder 
tyckte vi att det var en alltför kraftig 
spärr, och vi var inte heller särskilt för
tjusta över 4-procentspärren i det före
liggande vilande förslaget, men vi god
kände den kompromissvis.

Vill man följa herr Waclitmeisters 
linje, vore det rejälare att förorda en
mansvalkretsar. Jag skall ta upp den 
frågan i dag, eftersom den fortfarande 
tycks vara aktuell — den diskuterades 
bl. a. i TV i går kväll.

Åtminstone inom vårt parti vill vi 
inte ha enmansvalkretsar, eftersom det 
systemet ger en oerhörd överrepresen
tation för större partier och, vad än 
värre är, ger en i hög grad ojämn geo
grafisk representation.

Som läget nu är skulle det i stora 
delar av norra Sverige bara väljas so
cialdemokrater till riksdagen, medan 
de övriga partierna inte skulle ha någ
ra möjligheter att bli representerade. I 
södra delen av landet skulle det väljas 
borgerliga representanter. Det är inte 
lämpligt för demokratin att någon vet 
att hans parti inte har någon som helst 
utsikt att få en representant i riksdagen 
från hans valkrets.

Det är sådana saker som har gjort 
att vi har gått ifrån tanken på enmans
valkretsar, även om ett sådant system 
skulle lösa herr Wachtmeisters problem. 
Vi vill ha proportionell representation, 
och då får vi finna oss i — det har al
la varit överens om hittills — att ha en 
spärr. Vad diskussionen gäller är hur 
hård denna spärr skall vara. Det är en 
fråga som man inte kan ge något enty
digt svar på. Man kan konstatera att 
vårt nuvarande valsystem inte bara har 
spärren 1,4 utan också ■— vad första 
kammaren beträffar — eu mycket kraf-
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tig spärr inbyggd i själva valsättet. Det 
finns ingenting som säger att just 4 pro
cent skulle vara en riktig siffra — det 
är, såsom jag sade, herr talman, en av
vägningsfråga.

I detta sammanhang bör man också 
tänka på en rent teknisk sak. Så snart 
ett parti har kommit över 4 procent av 
rösterna får partiet plötsligt »fullt» an
tal mandat i riksdagen. Denna tekniska 
fråga behöver inte vålla några parti- 
skilj aktigheter, men sådana tröskeleffek
ter är inte lämpliga. Jag har emellertid 
menat att vi inte bör bråka om den sa
ken — det skall nog vara möjligt att för 
ett parti finna en mera mjuk övergång 
från noll mandat till proportionerlig 
riksdagsrepresentation, om man bara 
ger sig tid att fundera på saken.

Herr talman! Jag har känt ett behov 
av att framföra dessa synpunkter i dag. 
Jag yrkar bifall till det föreliggande för
slaget.

Herr WACHTMEISTER (m) kort gen
mäle:

Herr talman! Först en liten detalj 
beträffande uttalet av mitt namn. Det 
uttalas Wachtmeister och icke »Wacht- 
majster». Släkten har varit svensk i 
400 år, och jag tycker det estniska kun
de vara glömt vid det här laget.

Herr Wahlund sade att han hoppades 
att referatet var riktigt, att parlamenta
rismen inte var mycket att ha, om man 
skulle behöva avliva demokratin för 
dess skull. Det är alldeles riktigt; det 
är precis vad jag menade.

Herr Wahlund sade också att vi skulle 
kunna hamna i det läget, att en mängd 
småpartier skulle göra det omöjligt för 
demokratin att fungera. Är det så sä
kert? Om vi gav oss in på en riktig för- 
fattningsreform och inte bara en mera 
organisationsteknisk rationaliseringsåt- 
gärd, som detta författningsförslag inne
bär, om vi t. ex. finge en folkvald stats
minister — skulle det inte bra mycket 
mer harmoniera med hela vår rege
ringsform än vad parlamentarismen

gör? Det vore ju en faktisk förändring. 
I Washington löser man regeringspro- 
blemet, om jag inte är alldeles fel un
derrättad, genom att folket får välja bå
de representation och regeringschef, 
och Förenta staterna är ju världens älds
ta fungerande demokrati.

Herr WAHLUND (ep) kort genmäle:
Herr talman! Det kän ju inte komma 

i fråga att jag ger mig in på de myc
ket vittsyftande tankar som herr Wacht
meister redovisade.

Mitt ärende här i talarstolen är en
dast att be om tillgift för min germani- 
sering av hans namn.

Herr ADAMSSON (s):
Herr talman! Som de ärade kammar

ledamöterna nog har upptäckt har det 
icke varit möjligt för konstitutionsut
skottet att i samband med framläggan
de av det föreliggande memorialet ta 
upp en ny sakdiskussion om frågan, 
utan memorialet framläggs helt i enlig
het med det förslag som godkändes av 
kammaren 1968. Det är kanhända för
klaringen till att vi nu kan se konstitu
tionsutskottets vice ordförande uppträ
da och framlägga annat yrkande utan 
att det föreligger någon skriftlig reser
vation i utskottet. Han är i sin fulla rätt 
att göra det.

Jag vill emellertid inför de nyvalda 
ledamöterna i kammaren ha sagt att vi 
under ganska lång tid haft en mycket 
ingående diskussion omkring dessa frå
gor. Kammarens ställningstagande i fjol 
har ju sedan förts ut i valrörelsen. Men 
det skall medges att någon omfattande 
diskussion på denna punkt har det ic
ke varit, såvitt jag kan bedöma, och jag 
skulle också vilja säga att i långa styc
ken har debatten i kammaren förts över 
folkets huvuden. Av den anledningen har 
jag tillsammans med några kammarleda
möter väckt en motion om att vi, när vi 
nu stadfäster det föreliggande förslaget, 
också skall gå ut och informera väljarna
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om innehållet i de ändrade grundla
garna.

Herr Wachtmeister tog upp en diskus
sion om den s. k. 4-procentspärregeln i 
det föreliggande förslaget. Herr Wah- 
lund har svarat honom hur frågan lig
ger till. Regeln är närmast att betrakta 
som en kompromiss mellan partierna. 
Det har inte varit socialdemokratin som 
har fört fram tanken på just 4 procent, 
utan vi hade från början tänkt oss en 
lägre procentregel. Jag skall inte nu gå 
in på den saken, eftersom en kompro
miss har träffats mellan partierna. Den 
står vi givetvis fast vid. Jag vill tilläg
ga att frågan om spärregeln inte kan få 
bli den som välter hela författningsänd
ringen. Tekniskt ligger det så till att 
förslaget är att se som en enhet. Det 
går inte att bryta ut en enskild detalj 
i detta sammanhang.

Fru Ryding har den uppfattningen att 
höstens val inte har ändrat någonting i 
detta avseende. Det yttrandet skall jag 
inte närmare kommentera. Var och en 
av ledamöterna i kammaren har an
ledning att själv dra sina slutsatser om 
detta uttalande.

Herr talman! Med hänvisning till vad 
utskottet har sagt i det föreliggande 
memorialet, där utskottet hänvisar till 
betänkandet nr 20 och propositionerna 
nr 27 och 92 till 1968 års riksdag, hem
ställer jag om att grundlagsändringsför- 
slaget antas av kammaren.

Herr AHLMARK (fp):
Herr talman! Vi skall nu fatta det de

finitiva beslutet om att fördjupa folk
styrelsen i Sverige mer än vad riksda
gen har gjort någon gång sedan det de
mokratiska genombrottet för 50 år se
dan. Enkammarsystem. Direkta val. He
la riksdagen utses i ett enda val. Det är 
reformer som vi liberaler har arbetat 
intensivt för under många år och gläder 
oss mycket åt.

Men priset blev den gemensamma 
valdagen, som regeringspartiet krävde 
för att gå med på en ny författning. Jag

har hela tiden motarbetat den gemen
samma valdagen och röstade mot den 
delen av författningspaketet i riksdagen 
förra året.

Men vad vi nu har att göra är, som 
redan framhållits, att säga ja eller nej 
till reformen i dess helhet. Nu finns 
det alltså ingen möjlighet att skilja ut 
de delar man gillar — enkammarsyste- 
met, direkt val, det förbättrade valsät
tet — från det som innebär en försäm
ring. I det läget finns det, enligt min 
mening, bara en sak att göra: nämligen 
att godta det förfaftningsmemorial som 
ligger på riksdagens bord.

Det innebär på intet sätt att arbetet 
på en fördjupad kommunal demokrati 
upphör eller mattas. Tvärtom tror jag 
att det nu gäller att intensifiera debat
ten om hur vi på 1970-talet skall kun
na minska avståndet mellan väljare och 
valda ute i kommunerna. Med den ge
mensamma valdagen kommer rikspoliti- 
ken ännu mera än hittills att dominera 
och dränka de kommunalpolitiska insla
gen. Men jag undrar om det systemet 
kommer att accepteras när det fått ver
ka under ett par val. Jag tror att en allt 
starkare opinion inom alla partier kom
mer att hoppas på en förändring längre 
fram.

Det som ägt rum i samhällsdebatten 
under det senaste året är talande nog. 
Diskussionen om samhällsplaneringens 
villkor, om människornas inflytande 
över sin lokala miljö och om kontakter
na mellan styrande och styrda har va
rit stimulerande på många sätt. Den de
batten visar också hur långt ifrån fram
tidens krav som den gemensamma val
dagen befinner sig.

Men det gäller alltså framtiden. Nu 
har vi att säga ja eller nej till det vilan
de grundlagsförslaget som helhet. Jag 
har inget yrkande utöver det som fram
förts av konstitutionsutskottets företrä
dare.

Herr WENNERFORS (m):
Herr talman! Jag har vid den tidigare
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behandlingen av frågan framfört mina 
starka betänkligheter gentemot det nu 
vilande grundlagsförslaget och skälet 
har för mig liksom, såvitt jag förstår, 
även för många av mina kolleger i kam
maren varit den berättigade oron för 
den kommunala demokratin och som 
herr Ahlmark också berörde. Många har 
försökt övertyga mig om att min oro är 
obefogad. Man säger att den kommuna
la demokratin inte kommer att försäm
ras men härvid bör observeras att, så
vitt jag vet, ingen velat påstå att den 
kommer att förbättras — och det är 
ändå det vi skall eftersträva.

Jag tror att så gott som alla står li
tet undrande, litet tveksamma och öd
mjuka inför utvecklingen på den kom
munala demokratins område. Kanske 
ligger det trots allt något positivt häri 
eftersom frågan säkerligen kommer att 
följas noggrant. Jag hoppas också att 
det delbeslut som fattades förra året 
om att pröva olika åtgärder för att för
bättra den kommunala demokratin kom
mer att omsättas i handling.

Härmed var överläggningen slutad.

Herr talmannen gav propositioner 
dels på antagande av det genom ut
skottets berörda memorial anmälda 
grundlagsändringsförslaget, dels ock på 
förkastande av detsamma; och fann 
herr talmannen den förra propositio
nen vara med övervägande ja besvarad. 
Herr Wachtmeister begärde emellertid 
votering, i anledning varav efter given 
varsel följande voteringsproposition 
upplästes och godkändes:

Den, som vill, att kammaren antager 
det genom konstitutionsutskottets me
morial nr 1 anmälda förslaget till änd
ringar i regeringsformen och riksdags
ordningen, innebärande övergång till 
enkammarriksdag m. m., röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar 

Nej;

Vinner Nej, har kammaren förkastat 
ifrågavarande förslag.

Sedan kammarens ledamöter häref
ter intagit sina platser och voterings- 
propositionen blivit ännu en gång upp
läst, verkställdes omröstning genom 
uppresning. Herr talmannen tillkänna
gav, att han funne flertalet av kamma
rens ledamöter ha röstat för ja-proposi
tionen. Herr Wachtmeister begärde 
emellertid rösträkning, varför votering 
medelst omröstningsapparat verkställ
des. Därvid avgavs 169 ja och 5 nej, var
jämte 5 av kammarens ledamöter för
klarade sig avstå från att rösta.

Kammaren hade alltså antagit föreva
rande förslag till grundlagsändringar.

§ 7
Grundlagsändring, avseende upphävan
de av postmedlens egenskap av bevill

ning

Föredrogs konstitutionsutskottets me
morial nr 2, med uppgift på ett vilande 
förslag till grundlagsändring, avseende 
upphävande av postmedlens egenskap 
av bevillning, samt utlåtande i anled
ning av motioner i detta ämne vid den
na riksdag.

Vid 1968 års riksdag antogs som vi
lande ett förslag till ändrad lydelse 
av 60 § regeringsformen, enligt vilket 
postmedlens egenskap av bevillning 
skulle upphävas. Detta förslag anmäl
des nu av utskottet för riksdagen.

Under den allmänna motionstiden vid 
årets riksdag väcktes ett par likalydan- 
de motioner, I: 252 av herrar Schött och 
Brundin samt 11:289 av herr Magnus
son i Borås m. fl., vari hemställdes,

»att riksdagen —- i avbidan på för
slag frän grundlagberedningen ■—• måt
te besluta att icke antaga det vilande 
grundlagsförslaget om ändrad lydelse av 
§ 60 regeringsformen angående överfö-
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rande från riksdagen till Kungl. Maj :t 
av beslut om postmedel». Motionerna 
hade av kamrarna hänvisats till konsti
tutionsutskottet.

Utskottet
1. anmälde det vilande förslag till 

ändring av 60 § regeringsformen, som 
framginge av bilaga till utskottets be
tänkande;

2. hemställde att motionerna 1:252 
och II: 289 icke måtte föranleda någon 
riksdagens åtgärd.

Vad utskottet anmält och hemställt 
föredrogs; och anförde därvid:

Herr ELIASSON i Moholm (in):
Herr talman! I detta ärende har det 

väckts två likalydande motioner, I: 252 
och II: 289, med hemställan »att riksda
gen —• i avbidan på förslag från grund
lagberedningen — måtte besluta att ic
ke antaga det vilande grundlagsförsla
get om ändrad lydelse av § 60 regerings
formen angående överförande från riks
dagen till Kungl. Maj:t av beslut om 
postmedel».

Konstitutionsutskottet skriver emel
lertid att det inte behövs något yttrande i 
frågan. Över huvud taget behövs det inte 
vidtagas någon särskild åtgärd; riksda
gen har endast att antingen anta eller 
förkasta förslaget. Enligt praxis finns 
det dock möjlighet till en annan lösning, 
nämligen att uppskjuta prövningen. Så 
har gjorts vid ett tidigare tillfälle. Det 
är angeläget att postmedlen också i 
framtiden kommer att räknas in bland 
bevillningarna. Posten är ett monopol
företag som saknar konkurrens, och den 
enda prövning som förekommer över 
huvud taget är riksdagens prövning.

Herr talman! Under åberopande av 
vad som anförts i motionerna I: 252 och 
II: 289 yrkar jag i första hand, att riks
dagen för sin del ville besluta att upp
skjuta den slutliga prövningen av det 
vilande grundlagsändringsförslaget till 
1970 års riksdag, samt i andra hand,

18

av postmedlens egenskap av bevillning

om det första yrkandet ej bifalles, att 
det vilande grundlagsändringsförslaget 
måtte förkastas.

Herr ADAMSSON (s):
Herr talman! Jag kan inte gå in i 

någon diskussion i detta ärende. Jag 
vill hemställa att kammarens ledamöter 
måtte besluta om avslag på uppskovsyr- 
kandet och i stället antaga det vilande 
grundlagsändringsförslaget.

Överläggningen var härmed slutad.

Herr talmannen gav till en början 
propositioner på bifall till eller avslag 
å det under överläggningen framställda 
yrkandet att riksdagen för sin del ville 
besluta uppskjuta den slutliga pröv
ningen av det genom utskottets berörda 
memorial anmälda grundlagsändrings
förslaget till 1970 års riksdag; och av
slog kammaren yrkandet i fråga.

Härefter gav herr talmannen propo
sitioner dels på antagande av grund
lagsändringsförslaget, dels ock på för
kastande av detsamma; och antog kam
maren förevarande förslag till grund
lagsändring.

§ 8
Föredrogs konstitutionsutskottets me

morial nr 3, med uppgift på vissa vi
lande förslag till ändringar i grundla
garna, avseende ändrad lydelse av dels 
§ 62 regeringsformen och § 71 riksdags
ordningen (riksdagens lönedelegations 
befogenhet), dels § 42 regeringsformen 
(regler om expeditioners underteck
nande i vissa fall), dels ock §§ 96, 97 
och 98 regeringsformen och § 68 riks
dagsordningen (ombudsmännens ställ
företrädare) .

Herr talmannen gav särskilda propo
sitioner beträffande vart och ett av de 
tre i utskottets memorial intagna för-
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slagen, nämligen dels på antagande av 
förslagen, dels ock på förkastande av 
desamma; och antog kammaren föreva
rande förslag till ändringar i grund
lagarna.

§ 9
Föredrogs statsutskottets utlåtande nr 

1, i anledning av Kungl. Maj :ts i stats
verkspropositionen gjorda framställ
ningar rörande utgifterna för budget
året 1969/70 för kungl. hov- och slotts- 
staterna.

Vad utskottet hemställt bifölls.

§ 10
Föredrogs statsutskottets utlåtande 

nr 12, i anledning av Kungl. Maj:ts i 
statsverkspropositionen gjorda fram
ställningar rörande utgifterna för bud
getåret 1969/70 inom civildepartemen
tets verksamhetsområde.

Punkterna 1—5
Vad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 6
Lades till handlingarna.

§ 11
Föredrogs vart efter annat statsut

skottets utlåtanden:
nr 14, i anledning av Kungl. Maj :ts i 

statsverkspropositionen gjorda fram
ställning om anslag för budgetåret 1969/ 
70 till oförutsedda utgifter,

nr 15, i anledning av vissa i stats
verkspropositionen behandlade för flera 
huvudtitlar gemensamma frågor,

nr 16, i anledning av Kungl. Maj:ts i 
statsverkspropositionen gjorda fram
ställning om anslag för budgetåret 1969/ 
70 till avskrivning av oreglerade kapi- 
talmedelsförluster,

nr 17, i anledning av Kungl. Majtts 
i statsverkspropositionen gjorda fram
ställning angående stat för statens all

männa fastighetsfond för budgetåret 
1969/70, och

nr 18, i anledning av Kungl. Maj:ts i 
statsverkspropositionen gjorda fram
ställning angående beredskapsstat för 
försvarsväsendet för budgetåret 1969/70.

Kammaren biföll vad utskottet i dessa 
utlåtanden hemställt.

§ 12
Föredrogs vart efter annat och lades 

till handlingarna bankoutskottets me
morial:

nr 1, med överlämnande av fullmäk
tiges i riksbanken till bankoutskottet av
givna berättelse, och

nr 2, med överlämnande av fullmäk
tiges i riksgäldskontoret till innevaran
de riksdag avgivna, till bankoutskottet 
avlämnade berättelse.

§ 13
Föredrogs bankoutskottets utlåtande 

nr 3, angående verkställd granskning av 
riksdagsbibliotekets styrelse och för
valtning.

Utskottets hemställan bifölls.

§ 14
Föredrogs och lades till handlingar

na bankoutskottets utlåtande nr 4, an
gående verkställd granskning av riks
dagens lönedelegations verksamhet un
der år 1968.

§ 15
Granskning av riksdagens ombudsmäns 

ämbetsförvaltning

Föredrogs första lagutskottets utlå
tande nr 1, i anledning av verkställd 
granskning av riksdagens ombudsmäns 
ämbetsförvaltning.

Sedan utskottets anmälan föredragits 
anförde

Herr WIKLUND i Stockholm (fp):
Herr talman! En helt ny struktur på
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JO-institutionen gäller som bekant från 
den 27 mars förra året, då riksdagen 
valde tre justitieombudsmän i stället för 
som hittills en justitieombudsman och 
en militieombudsman. Det är uppenbart 
att den nya organisationen måste få litet 
tid på sig för att man skall kunna be
döma resultatet av den sålunda genom
förda reformen av JO-institutionen.

Vi är inte utan fog stolta över denna 
institutions existens, och den har ju fått 
efterföljare i andra länder; JO-idén har 
blivit exportartikel, ett förhållande som 
bl. a. tar sig uttryck i att årets JO-be- 
rättelse försetts med en sammanfatt
ning på engelska språket.

Ändå, herr talman, är det väl i och 
för sig inte anledning att känna tillfreds
ställelse över att denna institution, som 
erbjuder en extraordinär väg att vid si
dan om vanliga klagovägar få ett ärende 
rättsligt granskat, växer och måste ut
byggas genom att ett ökat antal ärenden 
kommit under JO:s prövning. De nya 
ärendena under 1968 var 2 120, en ök
ning jämfört med motsvarande tal för 
JO- och MO-ämbetena 1967 med 10 pro
cent. Denna ökning kommenteras med 
den uppgiften att enskilda personer i 
starkt ökad utsträckning begärt JO:s 
granskning på grund av innehållet i 
tidningsartiklar, som åberopats av an
mälarna. En smula oroväckande får det 
nog anses vara att antalet initiativären
den nedgått med 314 jämfört med 1967 
och att en av förklaringarna till detta 
förhållande är att militära myndigheter 
inspekterats i mera begränsad utsträck
ning än under MO-ämbetets tid, en ord
ning som dock överensstämmer med 
riktlinjerna för den nya organisationen.

Jag måste, herr talman, nog för min 
del beklaga om detta skulle vara huvud
förklaringen till initiativärendenas 
minskning, eftersom försvaret är den 
minst demokratiskt präglade delen av 
den statliga verksamheten och behovet 
av fortlöpande JO-verksamhet inriktad 
på denna del därför kanske är större än 
vad beträffar den civila stats- och kom-

ämbetsförvaltning

munalförvaltningen. Jag kan givetvis 
inte fälla något generellt omdöme på 
den här punkten och vill inte alls stäl
la försvaret i något slags särställning 
utan bara med detta fästa uppmärksam
heten på nedgången av de så kallade 
initiativärendena.

I övrigt, herr talman, är det frappe
rande hur många JO-ärenden som an- 
liängiggörs och hur få av dessa som an
ses så berättigade såsom klagomål be
traktade att de leder till egentliga åt
gärder av JO. En del går bort genom att 
de överlämnas till vederbörande, av 
den klagande inte utnyttjade klagoin- 
stansen. Under 1968 skedde detta i 76 
fall. Men av totalt över 2 000 avgjorda 
klagoärenden ledde bara 224 till viss 
kritik från JO:s sida, sju till åtal eller 
åtgärder i disciplinär ordning och fy
ra till framställningar till Kungl. Maj:t.

Man kan ju spekulera över orsaker
na till båda förhållandena, alltså den 
stigande klagomålsfrekvensen å ena si
dan och den stora andelen av klagoären
den som inte föranlett åtgärder å den 
andra. Man har sagt att klagoärendenas 
ökning skulle bero utom på förvalt
ningens starka tillväxt på försämrad 
kvalitet på arbetet inom myndigheter
na och bland tjänstemännen. Detta mot- 
säges emellertid kraftigt av att den av
gjort större delen av klagoärendena är 
sådana att de av olika anledningar be- 
dömes som obefogade eller i vart fall 
avvisas, må vara i en del fall på for
mella grunder.

Av initiativärendena är det en större 
andel som leder till någon form av 
kritik från JO; detta gäller något mera 
än hälften av samtliga 472 under år 
1968 avgjorda ärenden av denna typ. 
Jag ber att få hänvisa till tablåer på s. 
6 och 7 i utskottsutlåtandet. Intet av ini
tiativärendena ledde dock till åtal.

Om man av dessa förhållanden kan 
dra slutsatsen att vi har en förnämlig 
och plikttrogen stab av tjänstemän i 
offentlig tjänst och myndigheter som 
fungerar tillfredsställande — jag tror



Onsdagen den 12 februari 1969 Nr 6 21

Meddelande ang. plenum onsdagen den 19 februari — Meddelande ang. inställande
av information om automatisk databehandling

verkligen att det på det hela taget för
håller sig så -— vad är då orsaken till 
klagoärendenas ökade antal, utom för
valtningsapparatens tillväxt och den 
ökade mängden av ärenden som passe
rar genom denna apparat? Kan bristan
de tillfredsställelse med förhållandena 
i det nuvarande samhället hos vissa 
grupper inverka? Beror det kanske på 
svårigheter att finna de normala vä
garna för besvärsärendens handlägg
ning? Är detta i så fall belägg för bris
ter i samhällsinformationen, otillräck
lig rättshjälp eller liknande förhållan
den? Jag har bara ställt frågor utan att 
ge till känna någon egen mening.

Jag skulle gärna se att någon sociolo
gi- eller socialpsykologidoktorand sat
tes att plöja igenom det material, som 
finns samlat bakom JO- och MO-berät- 
telserna för att ge oss en bild av or
saksfaktorerna bakom hänvändelserna 
till denna svenska folkets klagomur, som 
numera är gemensam för både civila 
och militära mål eller ärenden och som 
väcker allt större intresse världen över. 
En sammanställande orsaksanalys av 
antytt slag skulle givetvis inte vara ett 
mål i sig utan möjligen kunna ge oss ett 
bidrag till lösningen av frågan om hur 
vi skall kunna bygga upp ett bättre sam
hälle med mindre behov av, såsom jag 
uppfattar det, extraordinära former för 
kontroll av dess funktioner.

Till sist, herr talman, vill jag uttryc
ka min tillfredsställelse över att JO rik
tat uppmärksamheten på de svåra avig
sidorna av den av i och för sig respek
tabla besparingsskäl igångsatta försöks
verksamheten med samtransport av per
soner som skall överföras till fångvårds- 
anstalt, ungdomsvårdsskola, allmän nyk- 
terhetsvårdsanstalt, allmänt häkte eller 
polisarrest. Verksamheten har initierats 
av den sittande förpassningsutredning- 
en. Det av JO genom skrivelse till 
Kungl. Maj :t påtalade fallet gällde en 
transport av en alkoholmissbrukare. Jag 
vill gärna i kammarens protokoll läsa 
in ett kortare avsnitt av JO:s skrivelse:

»Det är ju utan vidare klart att den 
påtalade transporten skett på ett sätt 
som är helt oförenligt med de humani
tära principer som vi brukar hävda här 
i landet. Men även om transporten helt 
visst kunnat och bort planeras och ut
föras under större hänsynstagande till 
vad som är ändamålsenligt ur nykter- 
hetsvårdssynpunkt, är det dock vid 
samtransporter svårt att undvika att lå
ta även nykterhetsvårdsklientelet vid 
nödvändiga uppehåll i resa förvaras in
låsta i fångvårdsanstalt och att över
natta i häkte.»

Jag kan för min del inte finna att 
denna ordning är tillfredsställande.

Kungl. Maj :t har för beaktande över
lämnat JO:s skrivelse till förpassnings- 
utredningen som jag hoppas snarast 
skall slutföra sitt arbete, d. v. s. tidigare 
än vad som anges i riksdagsberättelsen 
där det står att utredningen kan beräk
nas vara avslutad under 1969 — en som 
vi vet ofta använd formulering som van
ligen innebär att utredningen pågår 
under hela det angivna året.

Jag har, herr talman, inget särskilt yr
kande.

Vidare yttrades ej.

Utlåtandet lades till handlingarna.

§ 16
Meddelande ang. plenum onsdagen den 

19 februari

Herr TALMANNEN yttrade:
Kammarens arbetsplenum onsdagen 

den 19 februari, som i den prelimi
nära planen utsatts till kl. 10.00 eller 
14.00, kommer att börja kl. 14.00.

§ 17
Meddelande ang. inställande av informa

tion om automatisk databehandling

Herr TALMANNEN yttrade:
Den information om automatisk da
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tabehandling, som enligt tidigare med
delanden skulle äga rum i dag kl. 14.00, 
måste inställas med hänsyn till att över
direktör Åke Pernelid, statskontoret, 
som skulle vara huvudföredragande, på 
grund av flyghinder inte hunnit åter
komma från Amerika.

§ 18
Anmäldes och godkändes riksdagens 

kanslis förslag till riksdagens förord
nanden:

nr 50, för herr Lars Thorsten Lars
son att vara ledamot i styrelsen för 
riksdagens förvaltningskontor;

nr 51, för herr Eskil Göran Daniel 
Tistad att vara ledamot i styrelsen för 
riksdagens förvaltningskontor;

nr 52, för herr John Erik Eriksson 
att vara styrelsesuppleant i riksdagens 
förvaltningskontor; och

nr 53, för herr Stig Kjell Olof (Ola) 
Ullsten att vara styrelsesuppleant i riks
dagens förvaltningskontor.

Vidare anmäldes och godkändes riks
dagens kanslis förslag till

dels riksdagens skrivelse, nr 54, till 
Konungen angående val av en suppleant 
i styrelsen för Stiftelsen Riksbankens 
jubileumsfond;

dels ock riksdagens förordnande, nr 
55, för Kurt Allan Ingemar Mundebo att 
vara suppleant i styrelsen för Stiftelsen 
Riksbankens jubileumsfond.

Slutligen anmäldes och godkändes 
konstitutionsutskottets förslag till riks
dagens skrivelse, nr 56, till Konungen 
i anledning av vilande förslag till grund
lagsändringar.

§ 19
Meddelande om enkla frågor

Meddelades, att herr talmannen till
ställts två enkla frågor, nämligen av:

fru Marklund (vpk), till herr statsrå
det och chefen för industridepartemen
tet angående direktiven för utredning
en om företagsdemokrati i de statliga 
aktiebolagen, och

herr Wikner (s), till herr statsrådet 
och chefen för jordbruksdepartementet 
angående domänverkets jaktarrenden.

§ 20
Justerades protokollsutdrag.
Kammarens ledamöter åtskildes här

efter kl. 11.29.
In fidem

Sune K. Johansson
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Torsdagen den 13 februari
Kl. 15.30

§ 1
Svar på fråga ang. beviljandet av inrese
tillstånd till annat land för svensk kor

respondent

Ordet lämnades på begäran till

Hans excellens herr ministern för ut
rikes ärendena NILSSON, som yttrade:

Iierr talman! Herr Ahlmark har till 
mig ställt frågan om den svenska re
geringens uppfattning om Sovjetunio
nens vägran att bevilja ackreditering 
och inresetillstånd till Sveriges Radios 
korrespondent i Moskva.

Samma dag som den sovjetiska ambas
saden i Stockholm underrättat Sveriges 
Radio om att dr Rjörn Ahlander inte 
kunde ackrediteras som korrespondent 
i Moskva och att hans sovjetiska visum 
annullerats, uppkallades den sovjetiske 
pressattachén i Stockholm till utrikes
departementet. Vi uttryckte förvåning 
över beslutet och framförde önskemål 
om omprövning.

Vi har nu fått svar på denna fram
ställning. På sovjetisk sida framhålles 
att man, när man vägrade Ahlander 
ackreditering, tagit hänsyn till den kri
tik, som riktats mot honom i Sverige, 
men att man varit beredd att diskutera 
annan kandidat. Vid denna bedömning 
utgick man från strävandet att säkra 
maximal objektivitet i informationen, 
heter det. Samtidigt anser man inte 
att denna fråga är värd att förvandlas 
till en tvistefråga eller ett politiskt pro
blem. Därför är man i Moskva beredd 
att tillmötesgå det svenska önskemålet 
om dr Ahlanders ackreditering i Mosk
va — om detta motsvarar uppgiften att 
bedriva objektiv information till svensk

allmänhet om politiska och andra för
hållanden i Sovjetunionen, sägs det i 
det ryska svaret.

Sveriges Radio har fått del av det 
sovjetiska meddelandet. Det är givetvis 
Sveriges Radios sak att bedöma dess 
innebörd och att ordna korrespondent
frågan i Moskva.

Vidare anförde

Herr AHLMARK (fp):
Herr talman! Jag tackar utrikesmi

nistern för det mycket glädjande sva
ret på min fråga.

Det verkar alltså som om Björn Ah
lander nu beviljas inresetillstånd och 
ackreditering som Sveriges Radios kor
respondent i Moskva. Jag är mycket 
nöjd över att så är förhållandet. Samti
digt utgår jag från att Björn Ahlander 
får tillfälle att verka i Sovjet med sam
ma grad av frihet som andra korrespon
denter där.

Det är klart att den här affären har 
en ideologisk aspekt som inte är ovik
tig. I Sverige betraktar vi det som själv
klart att ha fria tidningar och fri ny
hetsförmedling. Det är inte regering
ens sak att bestämma vilka journalis
ter som skall få skriva om svenska för
hållanden. Det är pressen, radion, TV 
och andra massmedia som själva av
gör det. Den principen gäller både 
svenska och utländska journalister. Vi 
avvisar inte tidningsmän från andra 
länder därför att vi vet eller misstänker 
att de kommer att skriva kritiskt om oss.

Så fungerar en demokrati. Den är öp
pen för iakttagare, som sedan kan rap
portera fritt vad de sett och hört. I län
der som inte är demokratier förhåller
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Svar på fråga ang. förflyttning av civil verkstadspersonal

det sig på annat sätt. I den egna pres
sen är ofta kritiska artiklar förbjudna. 
Fri nyhetsförmedling är omöjlig eller 
åtminstone farlig att bedriva.

Men när ett sådant land vill påver
ka valet av journalister från andra län
der försöker man i praktiken att diri
gera nyhetsflödet också utanför den 
egna nationen. Och naturligtvis måste 
vi reagera — vilket land det än gäller 
— mot försök att välja och vraka de 
korrespondenter som Sverige sänder ut 
för att rapportera till den svenska all
mänheten.

Därför är det glädjande att Sveriges 
Radio nu tycks kunna sända den per
son till Moskva som man utsett till kor
respondent där. I internationalismens 
tid är det viktigt att inte i onödan hind
ra kontakter över nationsgränserna eller 
försvåra informationer länderna emel
lan. Då är det viktigt att nyhetsförmed
lingen underlättas också mellan stater 
som har olika ideologisk inriktning.

Därför hoppas många av oss på ut
vecklade kontakter med Sovjetunionen 
på olika plan. Jag är glad över att utri
kesministerns svar på min fråga avslö
jar att Sveriges Radios del av den svens
ka nyhetsförmedlingen från Sovjetunio
nen inte tycks vara så försvårad som 
det under ett par veckor har verkat.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 2
Svar på fråga ang. förflyttning av civil 

verkstadspersonal

Ordet lämnades på begäran till

Chefen för försvarsdepartementet, 
herr statsrådet ANDERSSON, som yttra
de:

Herr talman! Herr Enskog har frå
gat mig om jag anser att det är förenligt 
med god personalvård att civil verk
stadspersonal, som enligt tidigare över
enskommelse skulle vid en angiven tid
punkt förflyttas till viss ort, en knapp

månad före denna tidpunkt får besked 
om att avdelningen skall förflyttas till 
en helt annan ort.

Mitt svar är nej.

Vidare anförde:

Herr ENSKOG (fp):
Herr talman! Jag tackar för svaret 

och särskilt för att försvarsministern 
svarat nej.

Jag förmodar att statsrådet förstått 
att anledningen till att jag ställt min 
fråga är de omflyttningar som förestår 
vid de centrala flygverkstäderna i lan
det och främst då vid verkstaden i Väs
terås, som skall avvecklas under tiden 
1970—1971 enligt fjolårets riksdagsbe
slut. Nu är det ju meningen att avveck
lingen skall gå litet snabbare för att 
den nya verkstad för verktyg och verk
tygsmaskiner, som skall inrättas, inte 
skall bli försenad.

I december 1968 informerade stats
sekreteraren i försvarsdepartementet 
CVV:s tjänstemän om att fortsatt arbete 
hade ordnats för 670 av totalt 710 an
ställda; ungefär hälften av dem hade 
erbjudits arbete vid Arboga- och Malm- 
slättsverkstäderna. Vid ett företags- 
nämndssammanträde i Västerås för en 
dryg vecka sedan — den 4 februari — 
som var gemensamt för nämnderna i 
Malmslätt och Västerås informerades om 
att en filial till verkstaden i Arboga 
skulle inrättas i Östersund från den 1 
maj 1969. En avdelning vars verksamhet 
för närvarande bedrivs i Västerås och 
som enligt i december lämnade uppgif
ter skulle flyttas till Malmslätt skall en
ligt de nya planerna flyttas till Öster
sund. Det finns personal som gjort upp 
om att flytta till Malmslätt den 1 mars 
men som enligt de nya signalerna skall 
till Östersund. Sådant skapar oro — det 
är ovissheten som plågar personalen. 
Och det är inte att undra på att stäm
ningen bland de anställda inte är bra 
när de inte kan lita på givna besked.

Nog borde man väl i december ha ve-
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tat att det skulle startas en filial till Ar- 
bogaverkstaden i Östersund några må
nader senare. Planläggningen synes 
lämna mycket övrigt att önska.

Chefen för försvarsdepartementet, 
herr statsrådet ANDERSSON:

Herr talman! Några missuppfattning
ar tror jag ligger bakom herr Enskogs 
bedömning av vad som har skett.

Försvarets fabriksverk har mycket 
föredömligt hela tiden försökt hålla per
sonalen vid den centrala underhålls- 
verkstaden i Västerås, som enligt riks
dagens beslut skall avvecklas, underrät
tad om planeringen för avvecklingen. 
Det är riktigt att man enligt de prelimi
nära planer som förelåg i december 
avsåg att markelektrogruppen skulle 
flyttas till Malmslätt. Undan för undan 
har man emellertid svängt om. Några 
definitiva besked har icke lämnats vid 
sammanträden där det redogjorts för 
planerna.

Vad som nu hänt är att man givit fö
retagsnämnderna möjligheter att före 
den 1 mars, tror jag det är, säga sin me
ning om de dispositioner som föreligger. 
Och jag har talat med fabriksverket 
som förklarat att — vilket också med
delats personalen — mycket stor hän
syn liksom tidigare kommer att tas till 
olika önskemål beträffande tidpunkter 
för förflyttning o. s. v. Enligt min me
ning är fabriksverket värt ett erkän
nande för att verket på detta sätt sam
verkar direkt med sin personal.

Det kan inte gärna finnas någon vid 
verkstaden i Västerås som har blivit 
ålagd att flytta till Malmslätt. Ingen har 
fått något definitivt besked. Det före
faller mig nästan omöjligt att någon på 
grundval av de besked om planerings
läget, som gavs i december, skulle ha 
kunnat gå åstad och hyra bostad i Linkö
ping. Jag har i varje fall inte kunnat 
få uppgifter hos fabriksverket om alt 
någonting sådant har förekommit; jag 
har sett det i tidningarna, men därföi 
behöver det inte vara sant.

Herr ENSKOG (fp):
Herr talman! Försvarsministern säger 

nu att det endast är förslag som har 
lagts fram och som skall diskuteras med 
personalen. Jag har emellertid fått det 
intrycket att vad som yttrades vid före- 
tagsnämndssammanträdet inte uppfat
tades som ett förslag utan som ett be
sked: Nu skulle det flyttas till Öster
sund. Det hade väl också varit rätta 
tidpunkten att göra läget klart för per
sonalen vid detta tillfälle i företags
nämnden.

Beskedet på denna punkt i dag gör in
te saken bättre. Ovissheten kvarstår, och 
de anställda vet nu ännu mindre än ti
digare. Det är klara besked som bör ges 
för att personalen verkligen skall veta 
vad den har att rätta sig efter.

Chefen för försvarsdepartementet, 
herr statsrådet ANDERSSON:

Herr talman! Personalen är fullt med
veten om att den har fått denna chans 
att yttra sig och dessutom om att beslut 
icke är fattat utan skall fattas först se
dan personalen har givit sin mening 
till känna.

Denna markelektrobyrå, som skulle ha 
flyttat till Malmslätt om två månader, 
kommer inte att flyttas från Västerås 
under detta år, någonting som jag tror 
att personalen redan vet men som den 
får besked om i mars. Däremot är andra 
flyttningar aktuella.

Herr ENSKOG (fp):
Herr talman! Jag tackar för dessa 

kompletterande upplysningar. Den per
sonal jag har talat med har emellertid 
inte fått detta intryck, och därför vore 
det bra om det hela klarades ut.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 3
Svar på fråga ang. publiceringen av 

lagsökningsansökning
Ordet lämnades på begäran till

Chefen för justitiedepartementet, herr 
statsrådet KLING, som yttrade:
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Herr talman! Herr Jonasson har frå
gat mig, om jag anser att åtgärder bör 
vidtas i syfte att garantera att lagsök- 
ningsansökan inte publiceras innan 
domstolen har avgjort målet.

I januari 1966 besvarade jag i denna 
kammare en fråga av i princip samma 
innebörd. Jag har fortfarande den upp
fattning som jag då gav uttryck för. 
Svaret på frågan är därför nej.

Vidare anförde:

Herr JONASSON (ep):
Herr talman! Jag ber att få tacka ju

stitieministern för svaret på min fråga. 
I denna har jag tagit upp frågan om åt
gärder beträffande publicering av lag- 
sökningsansökan; det kan ibland vara 
ovisst om sådan bör publiceras. I detta 
sammanhang skall dock fordran vara 
förfallen till betalning, åtminstone for
mellt, och jag kan på den punkten i 
viss mån förstå justitieministern.

Vad som är ännu värre är publice
ring av ansökan om betalningsföreläg
gande. Med stöd av lagsökningslagen 
kan ansökan om betalningsföreläggande 
inges mot vilken person som helst. Kra
vet kan dessutom vara hur ogrundat 
som helst; domstolen prövar inte rik
tigheten av kravet för att ansökan skall 
upptas till behandling. Vem som helst 
kan alltså inge ansökan om betalnings
föreläggande utan att kravets riktighet 
är styrkt.

Då vissa kreditupplysningsbyråer ge
nom sina tidningar publicerar dessa an
sökningar kan en person, som vid när
mare prövning kanske inte alls häftar 
i någon skuld, utpekas och råka i då
lig dager dels inför den han säljer till 
eller köper av, dels inför allmänheten. 
Sådan publicering kan bli till stor nack
del för honom både rent personligt och 
i hans verksamhet — och detta trots 
att han inte har begått något som helst 
fel.

Enligt min mening kan detta inte va
ra riktigt, och ett ingripande borde där

för vara befogat. Jag vill därför gärna 
fråga justitieministern hur han ser på 
detta spörsmål.

Chefen för justitiedepartementet, herr 
statsrådet KLING:

Herr talman! Ansökningshandlingar
na i mål om lagsökning och betalnings
föreläggande är offentliga, och det kan 
enligt min mening inte komma i fråga 
att man beträffande dessa handlingar 
skulle göra undantag från den viktiga 
offentlighetsprincip som vi har i vår 
processrätt. Enligt tryckfrihetsförord
ningen står det envar fritt att i tryckt 
skrift offentliggöra allmänna handling
ar som inte enligt särskild föreskrift 
skall hållas hemliga.

I och för sig finns naturligtvis möj
ligheten att kriminalisera publicering 
av innehållet i ansökningar i mål om 
lagsökning och betalningsföreläggande. 
Men några större olägenheter anser jag 
inte har uppkommit av sådan publice
ring. De som tar del av de publikatio
ner det här är fråga om känner säker
ligen mycket väl till skillnaden mellan 
en ansökan i målet och ett domstolsav
görande. De olägenheter som kan uppstå 
får vägas mot olägenheten av att krimi
nalisera publiceringen och därmed be
gränsa yttrandefriheten.

Herr JONASSON (ep):
Herr talman! Justitieministern säger 

att en publicering inte torde medföra 
några större olägenheter. Men det är 
väl ändå så, herr justitieminister, att vi 
på olika sätt vill skydda människorna 
mot misstankar för något som kommer 
dem att framstå i dålig dager. Om man 
skulle utsätta justitieministern eller mig 
för sådana misstankar, skulle vi då anse 
det vara riktigt?

Bör vi därför inte försöka åstadkom
ma en förändring på detta område? 
Även om de människor som brukar lä
sa ifrågavarande publikationer känner 
till skillnaden mellan en ansökan och 
en dom har dock många inte klart för
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sig denna skillnad. En person som för
bereder en affär och genom en sådan 
här publicering får sin ekonomiska ställ
ning misstänkliggjord kan därför skadas 
allvarligt i sin verksamhet.

En expert borde få klarlägga förut
sättningarna att åstadkomma mer till
fredsställande förhållanden. Skulle det 
exempelvis inte vara möjligt att hemlig
stämpla ansökningshandlingarna?

Cliefen för justitiedepartementet, herr 
statsrådet KLING:

Herr talman! Skulle man lagstifta i 
den riktning som herr Jonasson begär 
måste man gå ytterligare ett steg. Varför 
då inte hemligstämpla eller kriminalise
ra publiceringen av stämningsansök
ningar av vad slag det vara må?

Jag tror inte att det exempel som 
herr Jonasson tog var så väl valt. De 
som läser dessa publikationer vet sä
kerligen att både herr Jonasson och 
jag sköter vår ekonomi, och de förstår 
därför att det har skett ett misstag eller 
en »förfalskning» om våra namn skulle 
återfinnas där.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 4
Svar på fråga ang. vaccinberedskapen

Ordet lämnades på begäran till

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING, som yttrade:

Herr talman! Fru Frsenkel har ställt 
en fråga rörande vaccinberedskapen 
mot »Hongkonginfluensan».

Den s. k. Hongkonginfluensan är i 
allmänhet godartad. Den kan dock vara 
farlig för personer med hjärt- och kärl
sjukdomar, vissa ämnesomsättnings- 
sjukdomar, vissa lungsjukdomar och en 
del andra kraftnedsättande åkommor. 
Det första kända fallet i Sverige in
träffade den 3 november 1968. I no
vember och december smittades i bl. a.

Svar på fråga ang. vaccinberedskapen
Göteborg och Falun ett fåtal personer. 
Först under januari månad i år fick 
epidemin en större utbredning.

Influensan, som orsakas av ett virus, 
kan i viss utsträckning förebyggas med 
vaccination. Vaccinet framställs på 
hönsägg, som ympas med virusstam
men sedan denna isolerats. Härefter 
sker avdödning, rening, styrkekontrol- 
ler m. m. Det tar två å tre månader att 
framställa vaccinet. Det är hållbart i 
ungefär ett år.

Statens bakteriologiska laboratorium 
har för närvarande kapacitet för fram
ställning av cirka 200 000 doser influ
ensavaccin per år. Vid månadsskiftet 
augusti—september 1968 fick SBL den 
aktuella virusstammen. Den första sat
sen var färdig för distribution den 22 
november. Hittills har drygt 100 000 do
ser tillverkats. Från slutet av januari 
har vaccin kunnat importeras från 
USA. Cirka 1,1 miljon doser vaccin 
har härefter importerats och distribue
rats.

Någon allmän vaccinering har inte 
anbefallts av socialstyrelsen. De fram
ställda doserna prioriterades för två 
grupper, nämligen personer med me
dicinska indikationer samt sjukvårds
personal av vissa kategorier.

Vidare anförde:

Fru FR/ENKEL (fp):
Herr talman! Jag ber att få tacka 

statsrådet för det långa och utförliga 
svar jag fått på min fråga. Jag är ändå 
inte riktigt nöjd med utformningen av 
vaccinberedskapen. Redan i juni läste 
jag i pressen att Hongkonginfluensan 
väntades till Sverige. I svaret anförs 
att det första kända fallet inträffade den 
3 november 1968 och att den första 
satsen av influensavaccin var färdig 
för distribution den 22 november. Jag 
tycker för min del att man kunde ha 
startat tillverkningen tidigare, så att 
man verkligen hade varit beredd när 
epidemin kom.
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Svar på fråga ang. socialnämndernas ansvar för 
verksamhet

Det heter vidare i socialministerns 
svar att vaccindoserna prioriterades för 
två grupper, nämligen personer med 
medicinska indikationer samt sjuk
vårdspersonal av vissa kategorier. Jag 
kan inte finna någon anledning till att 
man skulle vara tvungen att prioritera 
några grupper annat än om det vaccin 
man hade inte räckte till.

Jag vet att det på västkusen — i Göte
borg och i hela Bohuslän och Hal
land —• rått mycket missnöje med det 
sätt på vilket vaccinet kommit läkarna 
till handa och med den dåliga distribu
tionen. Vi ser i tidningarna dagligen 
uPPgifter om att Hongkonginfluensan 
förorsakat industrin miljonförluster. 
Det hade mot denna bakgrund varit 
lämpligt att tidigt sätta in profylak- 
tiska åtgärder för att undvika den epi
demi vi nu har. Det är ett faktum att 
sedan socialstyrelsen hade skickat ut 
sitt cirkulär till samtliga läkare i riket 
med en rekommendation om vaccine- 
ring kunde man inte i Göteborg och 
på västkusten i övrigt få ut något vac
cin ens till de prioriterade grupperna 
förrän efter tio dagar. Eftersom det 
dröjer tio dagar innan en vaccinerad 
person blir immun, hade alltså närma
re tre veckor hunnit förflyta innan nå
gon kunde garanteras ett skydd.

Man må ha vilken uppfattning man 
vilt om värdet av vaccineringen i fråga. 
Har vi en tillverkning av varan i stat
lig regi, anser jag dock att medborgarna 
har rättighet att fordra att den finns 
tillgänglig både i rätt mängd och vid 
den tidpunkt när den verkligen be
hövs.

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING:

Herr talman! Jag vill säga till fru 
Fraenkel att vaccin av detta slag inte 
fanns färdigställt någonstans i världen 
tidigare än här i Sverige. Enligt till
gängliga rapporter har försörjningen 
med inhemskt vaccin varit bättre i Sve-
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rige än i andra länder med undantag 
för Amerika.

Vad sedan gäller frågan om vaccine
ringens omfattning har jag i mitt svar 
klart angivit att den är beroende av en 
medicinsk bedömning, och socialstyrel
sen har inte bedömt influensan vara av 
den karaktären att man behövt anbe
falla en allmän vaccinering.

Fru FR/ENKEL (fp):
Herr talman! Då kan det hända att 

tidningarna i det fallet har lämnat fel
aktiga uppgifter. Där har det nämligen 
stått att både i Amerika och i Ryss
land har man genomfört en allmän vac
cinering av människor på ett mycket 
tidigt stadium.

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING:

Herr talman! Jag tror att man i frå
ga om denna medicinska bedömning 
kan lita mer på socialstyrelsen än på 
vissa uppgifter som stått att läsa i en 
del tidningar.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 5
Svar på fråga ang. socialnämndernas an
svar för handikappvård och uppsökande 

verksamhet
Ordet lämnades på begäran till

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING, som yttrade:

Herr talman! Herr Mundebo har frå
gat mig vilka erfarenheter som gjorts 
beträffande den uppsökande verksam
het som socialnämnderna fått i uppgift 
att bedriva enligt förra årets tillägg till 
socialhjälpslagen och vilka råd och an
visningar nämnderna har fått i detta 
sammanhang.

Vid 1968 års vårriksdag antogs en 
lag om ändrad lydelse av 1 och 6 pa-
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ragraferna i lagen om socialhjälp. De 
nya bestämmelserna, som trädde i kraft 
den 1 juli 1968, innebär att socialnämn
den skall dels skaffa sig kännedom om 
de individuella behoven av omvårdnad, 
dels antingen själv vidta åtgärder eller 
förmedla vårdinsatser.

Ett antal kommuner hade redan före 
lagändringen genomfört eller påbörjat 
uppsökande verksamhet i form av in
venteringar, intervjuer, enkäter eller 
annan kartläggning av hjälpbehov. Den 
kommunala aktiviteten på detta om
råde har påtagligt ökat efter lagänd
ringen. I ett par kommunblock pågår 
särskild försöksverksamhet med delta
gande av Svenska kommunförbundet. 
Någon utvärdering av gjorda erfaren
heter har ännu inte företagits.

Det ankommer på socialstyrelsen att 
i den mån det behövs ge huvudmännen 
råd och anvisningar för verksamhetens 
bedrivande. Förslag till sådana råd 
och anvisningar har utarbetats av so
cialstyrelsen efter samråd med annan 
expertis, kommuner och organisationer. 
Förslaget är avsett att slutbehandlas 
vid ett sammanträde i dagarna med en 
expertgrupp på socialvårdens område, 
där bl. a. Svenska kommunförbundet 
och riksförsäkringsverket är företräd
da. Man kan räkna med att socialsty
relsen meddelar råd och anvisningar 
till kommunerna inom den närmaste ti
den.

Vidare anförde:

Herr MUNDEBO (fp):
Herr talman! Jag tackar socialminis

tern för svaret på min fråga.
Socialministern konstaterar att den 

kommunala aktiviteten på detta område 
har ökat påtagligt efter lagändringen, 
och jag finner detta vara tillfredsstäl
lande. Emellertid vill jag erinra om ett 
uttalande som ordföranden i statens 
handikappråd, Richard Sterner, gjorde 
vid en konferens helt nyligen. Han sade

att lagen tolkas för passivt, han fann 
den nya lagen svävande och undrade 
hur pass litet en kommun kan göra men 
ändå hålla sig till lagen.

För min del tror jag att det finns ett 
starkt intresse inom kommunerna för 
dessa frågor. Men för många kommuner 
är det här i väsentliga avseenden fråga 
om ett nytt område, och behovet av rikt
linjer för kommunernas handlande är 
där särskilt stort. Jag tycker därför att 
socialministern har en alltför passiv syn 
på denna fråga, då han konstaterar att 
det ankommer på socialstyrelsen att i 
den mån det behövs ge huvudmännen 
råd och anvisningar för verksamhetens 
bedrivande. Det behövs i särskilt hög 
grad just på detta område, och det är 
beklagligt att socialstyrelsen först nu, 
när det snart har gått ett år sedan riks
dagen antog lagändringen, är färdig att 
lämna kommunerna råd och anvisning
ar om möjligheter och vägar att förverk
liga den nya lagen. De anvisningarna 
borde ha kommit för länge sedan.

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING:

Herr talman! Jag vill fästa herr Mun- 
debos uppmärksamhet på att initiativet 
till lagändringen togs av regeringen. 
Riksdagen fattade beslut om ändringen 
i fjol, och i lagförslaget stod det klart ut
sagt att det ankom på socialstyrelsen att 
vidtaga de uppföljande åtgärderna. Det 
är vad som nu sker. Någon passivitet 
har det alltså inte varit fråga om.

Jag vill understryka att den uppsö
kande verksamheten är angelägen och 
att den behövs med hänsyn till de grup
per som måste komma under observa
tion. Jag är förvissad om att verksamhe
ten har stark resonans ute i kommuner
na därför att problem av skilda slag 
tränger sig fram.

Till en person med herr Mundebos 
erfarenhet behöver jag inte säga att det
ta också är en svår fråga. Det gäller att 
finna de riktiga formerna, den riktiga
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uppläggningen och den riktiga plane
ringen. Det är vad socialstyrelsen nu 
håller på att göra. Och jag utgår från att 
de råd och anvisningar, som om en tid 
kommer att skickas ut till kommunerna 
i samråd med bl. a. Kommunförbundet, 
skall vara av den karaktären att de kan 
bilda ett underlag för den aktivitet som 
vi väl alla eftersträvar på detta viktiga 
område.

Herr MUNDEBO (fp):
Ja, herr talman, detta är en svår fråga, 

och det är därför man ute i kommu
nerna känner avsaknaden av anvis
ningar särskilt besvärande.

Handikapputredningen, som låg bak
om reformen på området, konstaterade 
också i sitt betänkande år 1967 att det 
var angeläget att socialstyrelsen gav 
kommunerna råd och anvisningar för 
verksamheten. Det är därför jag bekla
gar för det första att socialstyrelsen inte 
förrän i december 1968 — alltså när la
gen hade gällt under nästan ett halvt år 
—- skrev till kommunerna och erinrade 
om att en ny lag hade införts och för 
det andra att man inte förrän nu på vå
ren 1969 är beredd att ge kommunerna 
råd och anvisningar om hur arbetet 
skall bedrivas.

Om socialministern och jag kan enas 
om att kommunerna är i behov av råd 
och anvisningar när det gäller ny lag
stiftning på socialpolitikens område, så 
kanske väntetiden inte skall behöva bli 
så lång vid andra kompletteringar av so
cialhjälpslagen som fallet varit denna 
gång. Förhållandena härvidlag i sam
band med denna lagändring har inte va
rit tillfredsställande.

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING:

Herr talman! Med anledning av herr 
Mundebos senaste inlägg vill jag erinra 
om en viktig sak. Arbetet på det aktuella 
planet påbörjades redan tidigt i fjol, och 
sedan i höstas har en särskild arbets

grupp varit organiserad inom socialsty
relsen för ändamålet. Till arbetsgruppen 
har en expertgrupp varit knuten, i vil
ken bl. a. ingått tre socialchefer, två re
presentanter för riksförsäkringsverket 
och en representant för Kommunförbun
det.

Man har sannerligen förberett denna 
fråga mycket noga och gjort det med 
sikte på att anvisningarna skall få den 
karaktären att de blir av betydelse för 
kommunernas verksamhet.

Herr MUNDEBO (fp):
Herr talman! Jag tror inte att landets 

socialchefer är fullt lika tillfredsställda 
som socialministern med att anvisning
arna rörande en lag, som riksdagen an
tog i april 1968, inte föreligger förrän 
på våren 1969. Socialstyrelsen skrev den 
3 december 1968 till kommunerna och 
meddelade sin avsikt att våren 1969 ut
färda råd och anvisningar. Det är givet 
att det under hösten har pågått ett för
beredelsearbete inom socialstyrelsen. 
Detta förberedelsearbete borde ha på
börjats våren 1968 för att kommunerna 
sommaren 1968 skulle ha fått de råd och 
anvisningar de behövde.

Chefen för socialdepartementet, herr 
statsrådet ASPLING:

Herr talman! Detta arbete påbörjades 
våren 1968. Lagen trädde i kraft den 1 
juli. Det är inte stort mer än ett halvt 
år sedan dess, herr Mundebo. Enligt 
min mening kan man verkligen säga att 
det hela har varit väl förberett.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 6
Svar på fråga ang. den fackliga elevrö
relsens representation i kommunala skol

styrelser
Ordet lämnades på begäran till

Herr statsrådet MOBERG, som yttra
de:
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Herr talman! Fru Hjelm-Wallén har 
frågat chefen för utbildningsdeparte
mentet, om han är beredd att i positiv 
anda pröva möjligheterna och formerna 
för den fackliga elevrörelsens represen
tation i kommunala skolstyrelser. Frå
gan har överlämnats till mig för besva
rande.

Frågan huruvida elever lagligen kan 
ges representation i de kommunala skol
styrelserna är för närvarande, efter be
svär över en enskild skolstyrelses beslut, 
föremål för prövning i administrativ 
ordning. Jag anser mig därför inte för 
dagen böra uttala mig om möjligheterna 
och formerna för sådan elevrepresenta
tion. Jag finner det dock angeläget att 
skolstyrelserna utnyttjar möjligheten att 
söka kontakt med företrädare för olika 
intressenter i skolan, däribland elever
na, i överensstämmelse med vad som i 
allmänhet gäller för kommunal nämnd 
eller styrelse.

Vidare anförde:

Fru HJELM-WALLÉN (s):
Herr talman! Jag tackar statsrådet 

Moberg för svaret och är glad åt att 
dessa problem uppmärksammas i ut
bildningsdepartementet.

Inom åtskilliga skolstyrelser har sy
stemet med elevrepresentation redan 
prövats. Oklarheter har emellertid rått 
om systemet stått i överensstämmelse 
med skollag och stadga. I Västmanland 
har t. ex. Arboga haft denna elevrepre
sentation i två år, och ingen har fun
nit anledning att klaga på den. I grann
staden Köping däremot infördes repre- 
sentationssystemet i höstas, men skol
styrelsen var oenig och beslutet över
klagades. I förra veckan meddelade 
länsstyrelsen att det överklagade beslu
tet undanröjts, och jag antar att det är 
detta beslut som nu är föremål för 
prövning i administrativ ordning.

I dag har uppskattningsvis 20 skol
styrelser givit elever rätt att närvara

vid sina sammanträden, men detta stri
der tydligen mot skolstadgan. Det är 
mycket otillfredsställande att de skol
styrelser som vill ha elever med måste 
fatta beslut härom mot gällande stadga. 
Jag vill därför ha till stånd en snar 
ändring som innebär att eleverna ges 
generell rättighet att genom sin fack
liga elevrörelse adjungeras till skolsty
relsen. Det räcker inte att, som stats
rådet Moberg säger, skolstyrelsen skall 
söka kontakt med intressenter i skolan.

Jag hoppas att dessa tankegångar inte 
är främmande för utbildningsdeparte
mentet, där man länge ställt sig positiv 
till tanken att bygga ut skoldemokratin. 
Naturligtvis är denna fråga en liten del 
i hela det skoldemokratiska komplexet, 
men den är relativt enkel att lösa. Där
med skulle man gå till mötes de önske
mål som framförts både av den fackliga 
elevrörelsen och av många skolstyrel
ser.

Det måste vara betydelsefullt för 
skolstyrelserna att kunna ta del av 
elevernas unika erfarenhet av det le
vande skolsamhället. Säkerligen blir 
denna möjlighet till direkt dialog mel
lan elevföreträdare och samhällsföre- 
trädare till gagn för både eleverna och 
samhället. Dessutom skulle ett sådant 
representationssystem stärka den fack
liga elevrörelsen — något som är myc
ket betydelsefullt i hela det skoldemo
kratiska sammanhanget.

Jag hoppas nu att oklarheterna om 
elevrepresentation i skolstyrelsen, som 
varit en nagel i ögat på många, kommer 
att undanröjas och att frågan prövas i 
positiv anda.

Jag tackar än en gång för svaret trots 
att statsrådet just nu inte är beredd att 
i detalj säga något om formerna för 
elevrepresentationen.

Herr statsrådet MOBERG:
Herr talman! I sak tror jag att fru 

Hjelm-Wallén och jag har samma upp
fattning, nämligen att det som ett led
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i den vidgade skoldemokratin är ange
läget att elever i ökad omfattning får 
tillfälle till resonemang och diskussio
ner med alla som är ansvariga för sko
lan. Men vi måste följa de former som 
gäller.

Det är i och för sig riktigt, såsom 
fru Hjelm-Wallén framhållit, att denna 
fråga är en liten del av frågan om vid
gad skoldemokrati. Jag instämmer till 
fullo i detta. Den är emellertid också 
en liten del av ett annat problemkom
plex, nämligen frågan om vidgad kom
munal demokrati. Den frågan har ju 
riksdagen tidigare intresserat sig för. 
Inom kommunikationsdepartementet 
pågår för närvarande ett förberedelse
arbete i syfte att få till stånd en utred
ning avseende hela frågan om den 
kommunala demokratin, varav detta 
spörsmål är en del. Också detta utred- 
ningskomplex kommer att påverka den 
konkreta fråga vi diskuterar.

Jag är emellertid övertygad om att vi 
skall kunna lösa den reella frågan i 
detta sammanhang, nämligen behovet 
av en ökad kontakt mellan eleverna och 
alla som har att handha skolan, oav
sett hur frågan om den kommunala de
mokratin kommer att utformas.

Fru HJELM-WALLÉN (s):
Herr talman! Vad man närmast på

talat från elevrörelsen är att eftersom 
lärarna har adjungerade representanter 
i skolstyrelsen vore det naturligt att 
eleverna hade en motsvarande repre
sentation. Det kan naturligtvis också 
finnas andra grupper som vill ha repre
sentanter i skolstyrelsen. För det första 
är emellertid dessa grupper inte lika 
stora som elevgruppen. För det andra 
har de vuxna möjlighet att genom de 
politiska valen avgöra vilka som skall 
sitta i skolstyrelserna. Denna möjlighet 
har inte eleverna, och vi borde ge dem 
tillfälle att få denna representation.

Eftersom en utveckling i denna rikt
ning är på gång inom skolstyrelserna — 
många skolstyrelser önskar få till stånd

en elevrepresentation och en del har 
t. o. in. genomfört en sådan, trots att 
de vet att det är stadgevidrigt — tyc
ker jag att stadgarna borde ändras så 
att elevernas önskemål kan tillgodoses.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 7
Svar på fråga ang. den relativa betyg

sättningen
Ordet lämnades på begäran till

Herr statsrådet MOBERG, som yttrade:
Herr talman! Fru Mogård har frågat 

chefen för utbildningsdepartementet, om 
han avser att vidtaga några åtgärder 
med anledning av de missförstånd som 
den relativa betygsättningen vållar 
bland lärare, elever och föräldrar, vil
ket omvittnats bl. a. i den senaste ti
dens livliga debatt om betygsättningen. 
Frågan har överlämnats till mig för 
besvarande.

Den relativa betygsättningen är i vis
sa skolformer av tämligen ungt datum. 
Den behandlas utförligt i läroplanerna 
för respektive skolformer. För att yt
terligare klargöra innebörden i syste
met ges information inom både lärar
nas grundutbildning och deras fortbild
ning. Vidare förbereder skolöverstyrel
sen utgivande av en informationsbro
schyr som skall vända sig till föräldrar, 
elever och lärare. En rad åtgärder har 
sålunda vidtagits för att förebygga miss
förstånd beträffande den relativa be
ty gsättningen.

Vidare anförde:

Fru MOGÅRD (m):
Herr talman! Jag tackar statsrådet 

Moberg för svaret på min fråga.
Jag har inte vid detta tillfälle haft 

för avsikt att diskutera huruvida den 
relativa betygsättningen är riktig eller 
ej — vi kan nog utgå från att herr Mo-
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berg och jag har diametralt motsatta 
uppfattningar om detta. Jag har i min 
fråga förutsatt att den relativa betygsätt
ningen går att genomföra med vettiga 
resultat.

Jag tror inte —• och det har inte hel
ler varit min mening — att man kan 
anklaga myndigheterna för att ha för
summat att informera i varje fall skol
ledare och lärare om hur systemet skall 
tillämpas — det har man hållit på med 
i närmare sju år. Så länge har den ak
tuella betygsättningsprincipen tilläm
pats, om än inte inom alla skolformer. 
Ändå existerar det, såsom framkommit 
den senaste tiden bl. a. i insändarspal
ter och artiklar och såsom många väl 
känner till, mängder av missförstånd.

Det finns skolledare som dekreterar 
att betygen i varje klass skall följa nor
malkurvan och som ger den lärare, som 
vill avvika från denna och sätta betyg 
efter eget förstånd, en avbasning.

Det finns lärare som säger till en elev: 
Du skulle egentligen ha haft en 4:a, men 
det får inte vara så många 4:or i den 
här klassen.

Det finns elever som aktar sig för att 
hjälpa kamrater — blir en kamrat bättre 
i ämnet, minskar hjälparens chanser 
att få behålla ett bra betyg, tror de.

Det finns föräldrar som varnar nyin
flyttade föräldrar för sin skola: Där 
finns det bara 2:or kvar!

Skoldirektionen i Stockholm har ut
tryckt missnöje med skolöverstyrelsens 
sätt att sköta informationen. Det kom
mer protestskrivelser från elever i olika 
läroverk, ofta med instämmande från 
lärarna.

Det får väl ändå betraktas som minst 
sagt förargligt att den högsta pedago
giska instansen här i landet inte lyckas 
utforma anvisningar så att de blir fatt
bara. Jag känner till att skolöverstyrel
sen avser att komma med en ny infor
mationsbroschyr, som skall vända sig 
till lärare och elever och ■— vad jag för
står av statsrådets svar — också till för
äldrar. Det vore mycket skönt.

Viktigast av allt är ändå: Är informa
tionen denna gång utformad så att alla 
berörda får fullt klart för sig hur den 
relativa betygsättningen skall fungera?

Min fråga var egentligen denna: Har 
statsrådet Moberg bildat sig en uppfatt
ning om orsakerna till missförstånden, 
och kan herr Moberg med någon för
tröstan denna gång säga, att den bro
schyr som nu utges kommer att undan
röja dem?

Herr statsrådet MOBERG:
Herr talman! Kraven från fru Mo- 

gårds sida på min förmåga att genom
skåda vilka konsekvenser som informa
tionsbroschyren kommer att få är ju 
stora. Det är självklart att jag inte kan 
förutse det. Men jag hoppas givetvis att 
de missförstånd som föreligger kom
mer att undanröjas, ty problemet är 
inte så förtvivlat svårt som man tydli
gen på vissa håll anser det vara.

Jag vill bara, herr talman, erinra om 
att det i de grundläggande dokumenten 
för skolan, t. ex. i läroplanen för gym
nasiet, i de inledande bestämmelserna 
när det gäller betygsättningen mycket 
tydligt står hur själva betygsättnings- 
systemet skall fungera. Jag vill citera 
den inledande meningen: »Den enskil
de elevens betyg uttrycker i vad mån 
han i relation till totala antalet övriga 
elever i årskursen i riket uppnått stu- 
diemålet för ämnet i fråga.»

Till yttermera visso finns det i sam
ma dokument ett antal exempel som 
alldeles klart visar att systemet inte 
skall tolkas så, som fru Mogård påstår 
att man stundom gör, nämligen att man 
i varje klass skall få en fördelning av 
betygen i enlighet med den s. k. nor
malkurvan. Där finns exempel på hur 
den kan se ut i en ordinär klass, i en 
bra klass, i en svag klass, i en jämn 
klass och i en ojämn klass, allt till led
ning för betygsättarna.

Fru Mogård vill inte ta upp frågan 
om de relativa betygen i relation till de 
gamla absoluta betygen. Då skulle det,
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Interpellation ang. information inom skolväsendet om jämlikheten mellan könen
som hon sade, om jag tolkade henne 
rätt, framkomma att vi har diametralt 
motsatta uppfattningar. Det är anmärk
ningsvärt att höra, att det fortfarande 
råder den uppfattningen i sakfrågan 
att de relativa betygen är underlägsna 
de absoluta. Jag trodde att man nu 
i alla partier var överens om att de 
relativa betygen i princip är rättvisare 
än de absoluta och att det nu gäller 
att ytterligare förbättra informationen 
till lärarna, till skolorna och till hem
men om den tillämpning av de gällan
de reglerna som bör ske.

Fru MOGÅRD (m):
Herr talman! Jag vägrar tro att stats

rådet Moberg kan bli förvånad över att 
det finns delade meningar om den rela
tiva betygsättningen; men låt oss inte 
ta upp någon diskussion om den saken. 
Jag tror visst att den betygsättningen 
kan bli mera rättvis, men det förutsät
ter att den kan tillämpas korrekt.

Jag känner väl till hur mycket infor
mation man får som lärare rörande hur 
betygsättningen skall gå till. För min 
egen del har jag förstått den saken, men 
jag tycker det är ängsligt att så många 
andra tydligen inte har förstått den. 
Och den princip jag alltid haft som lä
rare tycker jag kan gälla också här: om 
någon inte fattar en information, så är 
det fel på informationen, inte på per
sonen i fråga.

Betygsättningen är en mycket allvar- 
varlig sak. I mitt förra inlägg sade jag 
att de missförstånd som kan uppstå är 
förargliga. De är emellertid mycket all
varligare än så. Betyg är viktiga; man 
räknar poäng på dem. Betygsjakten är 
hård, och eleverna har rätt att kräva 
att betygsättningen sker efter samma 
principer överallt. Om en lärare miss
uppfattar principerna kan det få för
ödande konsekvenser för den enskilde 
eleven. Också föräldrar och samhället 
i övrigt måste ha rätt att fordra att till- 
lämpningen sker korrekt.

Jag hoppas att den kommande bro

schyren skall få god effekt och att herr 
Moberg kommer att läsa den, men fram
för allt hoppas jag att herr Moberg äg
nar denna fråga livligt intresse också i 
fortsättningen.

Härmed var överläggningen slutad.

§ 8
Justerades protokollen för den 5 inne

varande februari.

§ 9
Interpellation ang. information inom

skolväsendet om jämlikheten mellan 
könen

Ordet lämnades på begäran till

Fröken ÅSBRINK (s), som yttrade:
Herr talman! I den rapport över 

kvinnornas status i Sverige som utgör 
den svenska regeringens svar på fram
ställningar från Förenta Nationernas 
generalsekreterare och som överlämna
des den 1 juli 1968 framhåller regering
en, »att alla de insatser, som kan främja 
en ökad jämlikhet mellan män och 
kvinnor, bör ges hög prioritet» (s. 5). I 
fortsättningen förklarar regeringen vi
dare, att man är medveten om att det 
erfordras »speciella insatser för kvin
norna i nuläget» (s. 10).

Ehuru de juridiska förutsättningarna 
för jämlikhet mellan könen i stort sett 
föreligger i vårt land uppvisar det 
svenska samhället alltjämt i realiteten 
stora brister i detta hänseende.

Eftersom skolans stora betydelse för 
utformningen av individens mönster 
och attityder är oförneklig, frågar man 
sig vilken skolans insats på detta om
råde är. En granskning ger vid handen, 
att beträffande skolans fostran av in
dividerna tydliga brister kvarstår i 
fråga om fostran till en självklar jäm
likhet mellan könen.

Det förhoppningsfulla uttalande, som 
man finner på s. 29 i den nämnda re- 
geringsrapporten om en kontinuerlig
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bevakning av läroböckerna, för att de 
inte skall ge »eleverna en traditionell 
bild av kvinnligt resp. manligt arbete», 
stannar tyvärr i alltför bög grad på pap
peret. En granskning av i bruk varande 
läroböcker visar beklagligt och tydligt 
hur svagt man reagerar vid denna 
granskning. Detta gäller icke blott läro
böckerna i samhällskunskap utan också 
— ibland i påfallande grad — exempel
vis texterna i moderna språk.

Lärarutbildningen lämnar ingen 
orientering om könsrollsfrågorna. En 
sådan orientering är dock synnerligen 
angelägen, om de av regeringen i rap
porten angivna riktlinjerna för ungdo
mens fostran till jämlikhet mellan kö
nen skall kunna förverkligas.

Ett värdefullt instrument för att re
lativt snabbt kunna påverka skolsitua
tionen och därmed samhället skulle 
vara, att vid de pedagogdagar och kur
ser som ägnas de mest skilda pedago
giska och skolpsykologiska problem 
könsrollsfrågorna blev föremål för fö
redrag och diskussioner, vilket nu icke 
är fallet. Har det någon gång skett nå
gonstans, så är det endast undantaget 
som bekräftar regeln.

Skall samhällets syn på jämlikhets
frågan snabbt kunna påverkas, måste 
den nuvarande och kommande lärar- 
generationen spela en huvudroll. Här 
är speciella aktiveringsåtgärder av nö
den.

Stark kritik har under senare tid 
riktats mot den svenska skolan för un
derlåtenheten att ta upp dessa problem. 
Senast skedde detta vid en av Fredrika 
Bremer-förbundet anordnad konferens 
på Sundbyholm under Allhelgonahel- 
gen 1968 för yngre och blivande lärare. 
Till denna konferens hade skolöversty
relsen sänt en representant.

I starkt medvetande om hur mycket 
som återstår att göra för att icke de 
deklarationer som inrymmes t. ex. i rap
porten till Förenta Nationerna skall för
bli endast deklarationer utan verklig
hetsunderlag får jag härmed fråga stats

rådet och chefen för utbildningsdepar
tementet:

Vilka åtgärder är statsrådet beredd 
att vidtaga för att lärarkårerna inom 
alla skolformer, yrkesvägledare och bli
vande lärare — genom föredrag vid pe
dagogdagar och kurser, genom litte
ratur och litteraturanvisningar etc. — 
bibringas för undervisningen erforder
lig kunskap i frågan om jämlikheten 
mellan könen samt för att de principer 
för läroboksgranskningen som förbju
der varje form av ras- eller gruppdis
kriminering noga följes också beträf
fande jämlikheten mellan könen?

Denna anhållan bordlädes.

§ 10
Upplästes följande till kammaren in

komna ansökningar:

Till Riksdagens andra kammare
Undertecknad anhåller härmed om 

ledighet från riksdagsarbetet den 18—19 
februari 1969 på grund av resa till Hel
singfors för sammanträde med de nor
diska statsministrarna.

Stockholm den 11 februari 1969
Tage Erlander

Till Riksdagens andra kammare
För deltagande i kommitté-samman

träden för Europarådets räkning i Paris 
och Rom anhåller jag om ledighet från 
riksdagsarbetet dagarna den 19, 20 och 
21 februari 1969.

Stockholm den 12 februari 1969
Daniel Wiklund

Till Riksdagens andra kammare
Härmed får jag anhålla om ledighet 

från riksdagsarbetet för att under tiden 
20 februari—13 mars 1969 företa en 
studie- och konferensresa till Malaysia, 
Singapore och Sydindien.

Stockholm den 12 februari 1969
Ove Nordstrandh

Kammaren biföll dessa ansökningar.
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§ 11
Meddelande om enkla frågor

Meddelades, att herr talmannen till
ställts fem enkla frågor, nämligen av:

fru Marklund (vpk), till herr statsrå
det och chefen för socialdepartementet 
angående åtgärder för att förhindra att 
lasarett nedlägges på grund av läkar- 
brist,

herr Glimnér (ep), till herr statsrå
det och chefen för jordbruksdeparte
mentet angående omorganisation av den 
veterinärmedicinska laboratorieverk
samheten,

herr Börjesson i Falköping (ep), till

herr statsrådet och chefen för kommu
nikationsdepartementet angående för- 
rättningstaxan avseende förarprov för 
körkort,

herr Stridsman (ep), till herr statsrå
det och chefen för jordbruksdeparte
mentet angående laxfisket i gränsälven 
mellan Sverige och Finland, samt 

herr Häll (s), till herr statsrådet och 
chefen för industridepartementet angå
ende företagsdemokratin inom de stats
ägda företagen.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 16.30.

In fidem 
Åke Gustafsson

Fredagen den 14 februari
Kl. 14.00

§ 1
Justerades protokollen för den 6 in

nevarande februari.

§ 2
Föredrogs den av fröken Åsbrink (s) 

vid kammarens nästföregående sam
manträde gjorda, men då bordlagda an
hållan att få framställa interpellation 
till herr statsrådet och chefen för ut
bildningsdepartementet angående infor
mation inom skolväsendet om jämlik
heten mellan könen.

Kammaren biföll denna anhållan.

§ 3
Interpellation ang. vidgad rätt till invali

ditetsersättning

Ordet lämnades på begäran till

Herr WIKLUND i Stockholm (fp), 
som yttrade:

Herr talman! I lag 25 maj 1962 om 
allmän försäkring stadgas i 9 kap. 2 och 
3 §§ om invaliditetstillägg och invalidi
tetsersättning. Invaliditetstillägg till ål
derspension eller förtidspension utgår 
enligt 2 § »därest den försäkrade är ur 
stånd att reda sig själv och på grund 
härav vid upprepade tillfällen dagligen
är i behov av hjälp av annan-----------»,
varjämte invaliditetstillägg till vissa slag 
av förtidspension utgår »därest den för
säkrade utför förvärvsarbete men på 
grund av höggradig nedsättning i 
kroppsorgans funktion är i behov av av
sevärd fortlöpande hjälp av annan per
son eller får vidkännas betydande mer- 
utgifter för färdmedel eller andra 
hjälpmedel för att kunna utföra arbe
tet».

Enligt 3 § kan vårdbidrag i form av 
invaliditetsersättning utgå till invalidi
serad person över 16 års ålder om för
utsättningarna i 2 § uppfylls -— för
värvsarbete samt behov av avsevärd
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Interpellation ang. vidgad rätt till invaliditetsersättning

fortlöpande hjälp av annan person eller 
betydande merutgifter för färdmedel el
ler andra hjälpmedel. 13 § görs dock 
den betydelsefulla inskränkningen ätt 
invaliditetsersättning inte utgår till per
son som uppbär något slag av allmän 
pension.

Dessa stadganden förutsätter alltså 
att en invalidiserad person, som för
värvsarbetar, om han skall kunna er
hålla bidrag till exempelvis merutgif
ter för färdmedel måste vara partiellt 
förtidspensionerad, för att därigenom 
kunna erhålla invaliditetstillägg, eller 
inte uppbär något slag av allmän för
säkring, för att i detta fall få möjlighet 
att erhålla invaliditetsersättning. Denna 
lagstiftning innebär således att försäk
ringstagare med änkepension ej kan er
hålla invaliditetsersättning. Innan ATP- 
systemet är fullt utbyggt ställer detta 
förhållande de kvinnor, som har låg 
änkepension, inför svåra ekonomiska 
problem. Invaliditetsersättning, som ut
går till kvinna då hennes make lever 
och har inkomst, dras in då maken av
lider och kvinnan därigenom blir berät
tigad till änkepension. I många fall in
nebär detta en försämrad ekonomisk 
situation för kvinnan.

Med hänvisning till det anförda hem
ställer jag om kammarens tillstånd att 
till statsrådet och chefen för socialde
partementet få ställa följande fråga:

År statsrådet beredd att förorda såda
na ändringar i lagstiftningen eller till- 
lämpningen av denna att invalidiserade 
förvärvsarbetande kvinnor genom er
hållande av änkepension ej skall gå mis
te om invaliditetsersättning, som de el
jest varit berättigade till?

Denna anhållan bordlädes.

§ 4
Till bordläggning anmäldes
statsutskottets utlåtanden:
nr 19, i anledning av Kungl. Maj :ts 

i statsverkspropositionen framlagda för

slag till stat för 'försvarets fastighéts- 
fond för budgetåret 1969/70,

nr 20, i anledning av Kungl. Maj :ts 
proposition angående utgifter på till- 
läggsstat II till riksstaten för budget
året 1968/69 i vad avser justitiédepar- 
tementets verksamhetsområde, ,

nr 21, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående utgifter på till- 
läggsstat II till riksstaten för budgetåret 
1968/69 i vad avser försvarsdeparte
mentets verksamhetsområde,

nr 22, i anledning av Kungl. Maj :ts 
proposition angående utgifter på till- 
läggsstat II till riksstaten för budget
året 1968/69 i vad avser socialdeparte
mentets verksamhetsområde,

nr 23, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående utgifter på till- 
läggsstat II till riksstaten för budget
året 1968/69 i vad avser kommunika
tionsdepartementets verksamhetsområ
de,

nr 24, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående utgifter på till- 
läggsstat II till riksstaten för budget
året 1968/69 i vad avser finansdeparte
mentets verksamhetsområde,

nr 25, i anledning av Kungl. Maj :ts 
proposition angående utgifter på till- 
läggsstat IT till riksstaten för budget
året 1968/69 i vad avser utbildnings
departementets verksamhetsområde, 

nr 26, i anledning av Kungl. Maj ds 
proposition angående utgifter på till- 
läggsstat IT till riksstaten för budget
året 1968/69 i vad avser handelsdepar
tementets verksamhetsområde,

nr 27, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående utgifter på till- 
läggsstat II till riksstaten för budget
året 1968/69 i vad avser inrikesdeparte
mentets verksamhetsområde, jämte mo
tioner,

nr 28, i anledning av Kungl. Maj :ts 
proposition angående utgifter på till- 
läggsstat II till riksstaten för budget
året 1968/69 i vad avser civildeparte
mentets verksamhetsområde,

nr 29, i anledning av Kungl. Maj ds
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proposition angående utgifter på till- 
läggsstat II till riksstaten för budget
året 1968/69 i vad avser industridepar
tementets verksamhetsområde, och 

nr 30, i anledning av Kungl. Maj:ts 
proposition angående livränta till vis
sa personer; samt

allmänna beredningsutskottets utlå
tanden:

nr 1, i anledning av motioner om åt
gärder till hjälp åt ensamstående, och 

nr 2, i anledning av motioner om 
högtidlighållande av femtioårsminnet 
av den kvinnliga rösträttens införande.

§ 5
Meddelande om enkla frågor

Meddelades, att herr talmannen till
ställts sju enkla frågor, nämligen av:

herr Gustafson i Göteborg (fp), till 
herr statsrådet och chefen för försvars
departementet angående anställnings- 
problem som föranledes av nedlägg
ningen av F 9,

fru Nilsson (ep), till herr statsrådet

och chefen för kommunikationsdepar
tementet angående inträffade olyckor 
vid transport av skolbarn,

herr W estberg i Ljusdal (fp), till herr 
statsrådet och chefen för socialdepar
tementet angående invaliditetstillägg, 

herr Andersson i Örebro (fp), till 
herr statsrådet och chefen för försvars
departementet angående Villingsbergs 
skjutfält,

herr Nelander (fp), till herr stats
rådet och chefen för utbildningsdepar
tementet angående radions s. k. missio- 
närssändningar,

fru Kristensson (m), till herr statsrå
det och chefen för socialdepartemen
tet angående spädbarnsdödligheten, och 

herr Romanus (fp), till herr statsrå
det och chefen för kommunikationsde
partementet angående arbetsgruppen 
för överläggningar om den kommunala 
demokratin.

Kammarens ledamöter åtskildes här
efter kl. 14.02.

In fidem 
Åke Gustafsson
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